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نظرگاه

اقتص��اد ایران در س��ال ۹۹ بی��ش از هر زمان 
دیگری به توس��عه و پیش��رفت نیاز دارد. فش��ار 
تحریم ه��ا، موانع داخل��ی و هیچ عام��ل دیگری 
نباید در مقابل تحقق نیاز اساس��ی کش��ور، یعنی 
جهش تولید بایستد. اقتصاد ایران با برخورداری از 
نیروهای جوان و تحصیل کرده، دسترسی به بازار 
۴۰۰ میلی��ون نفری منطقه، وج��ود ظرفیت های 
درونی، مانند معادن، و وجود راه های استراتژیک 
نبای��د در دام رکود ق��رار گیرد. البته فش��ارهای 
خصمانه امریکا در 3 س��ال اخیر س��بب شد رشد 
اقتصادی در کارنامه اقتصادی ایران منفی ش��ود، 
ولی بدنه تولید و صنعت کش��ور همچنان استوار 
اس��ت و به راه��ش ادامه می ده��د و اتفاقا همین 
ایستادگی نماد میزان زیاد تاب آوری اقتصاد ایران 
اس��ت. اگر مس��ئله امروز جامعه ایران، اشتغال و 
معیش��ت مردم اس��ت، باید برای رفع دغدغه های 
عمومی، مسیر توسعه اقتصاد ملی را تسهیل کرد. 
هیچ کش��وری بدون افزایش قدرت، در رش��د یا 
افزایش تولید ناخالص داخلی موفق نمی ش��ود و 
خوشبختانه با درک این موضوع و شرایط موجود، 
در اقتص��اد ایران نیز ش��عار »جه��ش تولید« در 
پیشانی استراتژی های اقتصادی و ملی قرار گرفته 
تا نیاز مهم ایجاد اشتغال و ثروت در کشور محقق 

شود.
صنایع�کشور�به�کدام�سمت�می�روند؟��

»جهش تولید« استراتژی اصلی پیشروی کشور 
است و با این شعار، بخش های صنعتی و تولیدی 
می دانند که باید مسیری رو به توسعه را طی کنند. 
البته وضعیت کنونی با نقطه مطلوب فاصله دارد. 
متأس��فانه در 3 سال گذش��ته، رشد بخش واقعی 
اقتصاد کش��ور منفی بوده و صن��دوق بین المللی 
پول پیش بینی کرده این روند تا پایان س��ال ۹۹ 
در اقتصاد ای��ران ادامه یابد و رش��د اقتصادی به 
۵- درصد برس��د. از منظر علم��ی، اقتصاد ایران 
در دوره رک��ود تورمی ق��رار گرفته و آنچه در این 
دوره زمانی نیاز کشور اس��ت سرمایه گذاری های 
جدید و توس��عه صنایع مولد و بالادس��تی است. 
البت��ه با توجه به فراگیری بیماری کرونا و فش��ار 
ناش��ی از تحریم ه��ا، دولت احتمالاً ب��ا ۱۴۰ هزار 
میلیارد تومان کس��ری بودجه مواجه خواهد بود. 
پیش بینی مرکز پژوهش های مجلس برای کسری 
بودج��ه عدد ۱۸۵ هزار میلیارد تومان اس��ت. در 
کنار آن، تورم هم در بخش تولید به 3۶/۷ درصد 
رس��یده و این رقم اثر تسهیلات پرداختی بانک ها 

را نیز کم کرده است. 
بناب��ر گزارش بانک مرکزی، در ۱۲ماهه س��ال 
۱3۹۸ معادل ۹۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
از س��وی بانک ها به بخش های مختلف اقتصادی 
تخصیص داده  ش��ده که در مقایسه با دوره مشابه 
سال قبل، ۲۶ درصد رشد داشته است؛ درحالی که 
رش��د نقدینگی در این س��ال بیش از 3۱ درصد، 
ت��ورم تولیدکننده مع��ادل 3۶/۷ درص��د و تورم 
مصرف کننده مع��ادل 3۶/۵ درصد اعلام  ش��ده؛ 
بنابراین میزان پرداخت تسهیلات مالی بانک ها به 
نرخ ثابت، نسبت به سال قبل حدود ۱۰/۵ درصد 

کاهش یافته است. 
علی رغم کاهش رشد ۷ درصدی تولید ناخالص 
ملی در س��ال ۹۸، نس��بت تس��هیلات پرداختی 
بانک ها به تولید ناخالص ملی از حدود ۴۰/۸درصد 
در س��ال قبل به 3۹/۶ درصد تولید ناخالص ملی 
در س��ال مذک��ور نیز کاه��ش  یافته اس��ت. این 
وضعی��ت نش��ان می دهد صنعت کش��ور، باوجود 
ظرفیت های قابل توجه، نیاز به حمایت های جدی 

و اساسی دارد. 
البته نکتۀ قابل تام��ل در مورد وضعیت تولید و 
صنایع کش��ور مربوط به تاب آوری صنایع اس��ت. 
صنایع با وجود تحریم ها و فشارهای مالی طی دو 
س��ال گذشته ایستادگی کرده اند و اجازه نداده اند 
وضعیت اش��تغال کش��ور با بحران مواجه شود و 
همچنان نیز می توان به افق ه��ای جدید امیدوار 

بود.
ادامه دارد...

منبع: اقتصاد آنلاین

ب��ا انجام عملی��ات واگذاری زمی��ن و تجهی��زکارگاه، عملیات اجرایی 
قرارداد استخراج سنگ آهن و باطله برداری در گروه الف معادن سنگان 

آغاز شد.
 ب��ه گزارش روابط عمومی ایمیدرو، این ق��راداد در برگیرنده عملیات 
استخراج در نواحی مرکزی و بخشی از نواحی غربی معادن سنگان است 
که ش��امل ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار متر مکعب سنگ آهن و ۵۸ میلیون 

و ۷۰۰ هزار متر مکعب باطله برداری است.
میزان س��رمایه ای که از بخش خصوصی طی اجرای عملیات )۵سال( 
جذب می ش��ود، به ۱۶ هزار میلیارد تومان خواهد رس��ید. سال گذشته، 
قرارداد عملیات اس��تخراج و باطله برداری در گروه الف معادن س��نگان، 

پس از برگزاری مناقصه، با شرکت توس مسیر به امضا رسیده است.
درحال حاضر دو گروه الف و ب مش��غول اس��تخراج و باطله برداری از 
معادن س��نگ آهن س��نگان هستند. مجتمع س��نگ آهن سنگان طبق 
اس��تراتژی ایمیدرو، برنامه دس��تیابی به ظرفی��ت تولید ۱۷ میلیون تن 
کنسانتره و ۱۵.۵ میلیون تن گندله را در دست اجرا دارد که با دستیابی 
به این میزان تولید، ایمیدرو زمینه تامین خوراک تولید ۱۰ میلیون تن 

فولاد در کشور را از این منطقه فراهم می کند.

رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور 
گف��ت: در پی نامگذاری امس��ال با عن��وان »جهش تولید« 
از س��وی رهب��ر فرزان��ه انق��لاب اس��لامی، و برنامه ری��زی 
جه��ت حرکت این س��ازمان به س��مت تح��ول و جهش در 
عملک��رد تخصصی به وی��ژه در حوزه  کش��ف ذخایر معدنی 
جدی��د، با ت��لاش مدی��ران، متخصصان و کارشناس��ان این 
س��ازمان، در امس��ال ش��اهد رش��د ۱۰۰ درصدی در حوزه 
 شناس��ایی و پی جوی��ی اکتش��اف م��واد معدنی در کش��ور 

خواهیم بود.
ب��ه گ��زارش ش��اتا، علیرض��ا ش��هیدی گفت: بر اس��اس 
هدفگذاری س��الانه برنامه انجام عملیات اکتشافی به میزان 
۱۵۰ هزار کیلومتر مربع در سطح کشور را با توجه به منابع 
مالی در اختیار داش��تیم که بر اس��اس منویات مقام معظم 
رهبری)مدظله العالی( و در پی دس��تور مقام محترم وزارت 

صنع��ت، مع��دن و تجارت موض��وع ایجاد تح��ول در بخش 
اکتشاف را در دستور کار سازمان قراردادیم که درحال حاضر 
رس��یدن به هدف 3۰۰ هزارکیلومتر مربعی را در دستور کار 

داریم.
وی تامی��ن م��واد اولی��ه مورد نی��از صنایع معدن��ی را به 
عن��وان دغدغه کش��ور ی��اد کرد و اف��زود: این س��ازمان در 
بس��ته پیش��نهادی خود به صاحب��ان صنایع مذک��ور و در 
ف��از اول، پوی��ش اکتش��اف ذخایر آهن و در پ��ی آن ذخایر 
دیگ��ر موادمعدن��ی را طراحی کرد که با توجه به اس��تقبال 
بخش های خصوصی مختل��ف صنعتی-معدنی جهت تامین 
نی��از خود در ح��وزه تامین م��واد معدنی و ظرفیت س��ازی 
تخصصی در بدنه س��ازمان، انتظار تح��ول ۱۰۰ درصدی را 
 در شناس��ایی و پی جویی ذخایرمعدنی کش��ور طی امس��ال 

داریم.

به گفته رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور نکته مهم در ایجاد تحول اکتش��افی کشور، طراحی 
س��ازوکارهای تامی��ن منابع مال��ی جدید و ظرفیت س��ازی 
اج��رای عملیات اکتش��اف برای فعالیت ه��ای موثر از جمله 
کش��ف ذخایر پنهان و اجرای عملیات هدفمند و گس��ترده 

باهدف تامین نیاز واحدهای صنایع معدنی بوده که به صورت 
جدی در پی هموار کردن مس��یر هس��تیم و تاکنون نیز به 
موفقیت های چش��مگیری در مقایسه با فعالیت های گذشته 
رس��یده ایم که نتیجه آن منجر به اکتشاف 3۰۰هزارکیلومتر 

مربع در کشور خواهد شد.
 ش��هیدی همچنی��ن آمادگی س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کشور را جهت انجام همکاری های موثر با 
بخ��ش خصوصی و صاحبان صنای��ع معدنی با هدف تکمیل 
چرخه اکتشاف و تامین مواد معدنی مورد نیاز صنایع کشور 

اعلام کرد.
گفتنی اس��ت؛ سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی 
کش��ور از ابتدای س��ال »جه��ش تولید« تاکن��ون در قالب 
تفاهمنامه ها و قراردادهای همکاری مشترک عملیات جدید 

اکتشافی در کشور را طراحی و آماده اجرا کرده  است.

سرپرس��ت شرکت گسترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرش��وران با بیان این مطلب گفت: استحصال طلا در 3ماهه 
نخست س��ال ۹۹ نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته رشد 

۲۰درصدی را تجربه کرده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران، محس��ن نادری افزود: تولید کانس��نگ طلا در 3 ماهه 
نخست س��ال ۹۹ نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته رشد 

۴۹ درصدی داش��ته است. وی با اشاره به دریافت مجوز های 
زیس��ت محیطی طرح توس��عه زرش��وران گفت: مجوزهای 
زیس��ت محیطی طرح توس��عه کارخانه طلای زرش��وران در 
آبان ماه ۱3۹۸ از س��ازمان محیط زیست اخذ و به دنبال آن 
ب��رای دریافت مصوب��ه کمیته س��رمایه گذاری و تایید هیات 
عامل ایمیدرو ارس��ال شده اس��ت که در آخرین پیگیری ها 
و اقدام��ات به عمل آمده، با نظر مس��اعد رئیس هیات عامل 

ایمیدرو، با تش��کیل کارگروه های تخصصی )فنی و حقوقی( 
در ح��ال رایزنی با پیمانکار به منظ��ور تعیین راهکار ممکن 
قانونی جهت ادامه کار هس��تیم که طی چند روز آتی نتیجه 
آن مش��خص و به محض پرداخت بخش ارزی پیش پرداخت 

از سوی ایمیدرو، پروژه بلافاصله اجرا خواهد شد.
ن��ادری اج��رای عملی��ات اکتش��افات تکمیل��ی را یکی از 
طرح های در دس��ت اقدام شرکت گس��ترش معادن و صنایع 

معدنی طلای زرش��وران عنوان کرد و افزود: انجام اکتشافات 
تکمیلی به منظور افزایش محدوده معدن و تکمیل مطالعات 
مربوط��ه با انجام ۲۰ هزار متر عملیات حفاری در حال انجام 

است.
گفتنی است معدن زرشوران در 3۵ کیلومتری شمال شهر 
ت��کاب در محدوده ای حدودا 3۷ کیلومت��ر مربعی در فاصله 

۷کیلومتری روستای زرشوران واقع شده است.

رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو گفت: ش��رکت ملی 
صنایع مس امس��ال افزایش س��رمایه ۱۰هزار میلیارد 
تومانی در مجمع س��الانه را پیش��رو دارد. این شرکت 
به دنبال افزایش س��رمایه، ۱۰ط��رح جدید را تا پایان 

امسال راه اندازی می کند.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنای��ع معدنی ای��ران، خ��داداد غریب پور 
اظه��ار کرد: ش��رکت ملی صنایع مس ب��ا هدف ایجاد 
ظرفی��ت ۴3۰ ه��زار تن مس محت��وا و ۵۵۰ هزار تن 
کاتد، ۲۱طرح توسعه ای تا پایان سال ۱۴۰3 تعریف و 

اجرایی کرده است.
وی ادام��ه داد: ب��ا توج��ه ب��ه اهمی��ت طرح ه��ای 
توس��عه ای ای��ن ش��رکت در ایج��اد ارزش اف��زوده و 
اش��تغال، موضوع افزای��ش س��رمایه را در برنامه قرار 
داده و در مجم��ع س��الانه تصوی��ب خواهی��م کرد تا 
 طرح ها ب��دون مواجهه با کمبود اعتبار، در موعد مقرر 

راه اندازی شوند.

س�رمایه�گذاری��۳۳.۷هزار�میلیارد�تومان���
طرح�تا�1403

رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به میزان سرمایه 
گذاری های طرح های توس��عه صنع��ت مس تا ۱۴۰3 
گفت: مجموع س��رمایه گذاری این طرح ها، 33 هزار و 
۷۴۵ میلیارد تومان بوده که تا پایان سال ۹۸، حدود ۹ 

هزار و ۹۹۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
وی ادام��ه داد: در اردیبهش��ت امس��ال، طرح ه��ای 

توس��عه خاتون آب��اد ش��امل توس��عه ذوب، کارخانه 
اکس��یژن، انبار کنس��انتره و کارخانه اسیدسولفوریک، 
توس��ط رئیس جمهوری ب��ه صورت ویدیوکنفرانس��ی 

افتتاح شد.
برنامه�طرح�های�افتتاحی�سال���۹۹

غریب پور با اش��اره به طرح های قابل افتتاح صنعت 
مس تا پایان امسال گفت: طرح تجهیز معدن و احداث 
کارخان��ه تغلی��ظ دره آل��و، هیپ لیچینگ س��ونگون، 
آه��ک اهر، طرح جامع آب، ط��رح جامع برق، احداث 
زیرس��اخت های انتقال اسید سرچش��مه و خاتون آباد 
ب��ه بندرعب��اس و طرح توس��عه معدن سرچش��مه، از 
جمله این طرح هاس��ت. وی ادامه داد: تجهیز ناوگان 
بارگیری و باربری معادن سرچشمه و میدوک، تجهیز 
مع��دن و احداث کارخان��ه تغلیظ ایج��و و همچنین، 
احداث ورزش��گاه در شهرستان های کرمان، رفسنجان 
و شهربابک، از دیگری طرح های پیش بینی شده برای 

راه اندازی تا پایان امسال است.

�شروع�عملیات�اجرایی
�استخراج�و�باطله�برداری�گروه�الف�در�سنگان

برنامه�جهش��۱۰۰درصدی�در�اکتشاف�ذخایرمعدنی�

رشد��۲۰درصدی�تولید�طلا�در��۳ماه

رئیس�هیات�عامل�ایمیدرو:

افزایش�سرمایه�مس،�مسیر�راه�اندازی��۱۰طرح�جدید�را�هموار�می�کند

 گروه معدن: 
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
با تش��ریح عملکرد 3 ماه��ه وزارتخانه متبوعش 
افزایش ت��اب آوری تولی��دی و حرکت بر مبنای 
اقتصادمقاومت��ی را از جمل��ه برنامه های وزارت 
صنعت، معدن و تجارت دانس��ت و گفت: رش��د 
منفی تولید خودرو بعد از ۸س��ال مثبت شده و 
بازار را هم بر اساس اصل فراوانی تنظیم خواهیم 

کرد.
ب��ه گزارش ش��اتا، حس��ین م��درس خیابانی 
گف��ت: وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت با دارا 
بودن ۷۲هزار واحد صنعتی، س��هم اشتغال ۲.۵ 
میلیون نف��ری را به خود اختصاص داده اس��ت 
که ۶۰درصد آنها در ش��هرک های صنعتی کشور 

مستقر شده اند.
نمایه�ای�آماری�از�وضعیت�صنعت�و���

معدن�کشور
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
افزود: در ح��وزه جهش تولید، بخش عمده ای از 
واحدهای نیمه فعال، فعال خواهند ش��د؛ این در 
حالی است که یکی از کارهایی که در 3ماهه اخیر 
در کش��ور رخ داده، تامین مواد اولیه کارخانجات 
اس��ت که وقفه یک ماهه را به خاطر محدودیت 
منابع ارزی، تجربه کرده است. این در حالی است 
که در خردادماه، بانک مرکزی همکاری خوبی با 
این وزارتخانه داشته که براساس همین همکاری، 
 توانس��تیم مواد اولی��ه کارخانج��ات را مدیریت 

کنیم.
وی تصریح ک��رد: در حوزه مع��ادن، ۵3 هزار 
میلیارد تن ذخیره معدنی کش��ف شده در کشور 
وجود دارد ک��ه ۱۱ هزار معدن ب��ه بهره برداری 
رس��یده نیز مش��غول به فعالیت هستند؛ ضمن 
اینک��ه ۵۰۰ میلیون تن برداش��ت م��واد معدنی 
در ح��وزه مع��ادن فلزی، غیرفلزی، س��نگ های 

ساختمانی و تزئینی در حال انجام است.
به گفته مدرس خیابانی، آزادسازی پروانه های 
اکتشاف و بهره برداری حبس شده، در دستور کار 

وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
رشد��۱.۹درصدی�معدن�و�۲.۱درصدی���

صنعت
ب��ه گفته سرپرس��ت وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت، در س��ال ۹۸ علیرغم اینکه بس��یاری 
از بخ��ش اقتص��ادی رش��د را تجرب��ه نکرده اند، 

ام��ا در بخش معدن ش��اهد ۱.۹ درصد و بخش 
صنعت ۲.۱ درصد رش��د هس��تیم؛ این در حالی 
اس��ت که رش��د صدور ج��واز تاس��یس صنعتی 
را در ش��دیدترین تحریم ه��ا بر علیه کش��ورمان 
ش��اهد هس��تیم، به نحوی که با بیم��اری کرونا 
و محدودیت ه��ای ناش��ی از این بیم��اری که در 
حوزه های مختلف اجتماعی اثرگذار بوده اس��ت، 
۲۵ درصد در حوزه تعداد و ۱۸.۱ درصد در حوزه 

اشتغال مربوطه رشد داشته است.
افتتاح��۲۰۰طرح�به�ارزش��۱۷۰هزار���

میلیارد�تومان
وی از تکمیل و راه اندازی پروژه های نیمه تمام 
به عن��وان یکی از محوره��ا و راهبردهای کاری 
وزارت صمت در س��ال جه��ش تولید خبر داد و 
گفت: ام��روز بیش از ۱3 هزار ط��رح نیمه تمام 
ب��الای ۶۰ درصد در کش��ور وج��ود دارد، ضمن 
اینک��ه ۴ هزار طرح نیز پیش��رفت فیزیکی بالای 
۸۰ درص��د دارن��د که بر این اس��اس ۲۰۰ طرح 
بزرگ صنعتی و معدنی پیشران را در قالب پویش 

ملی »تولید، تداوم امید« تا آخر ش��هریور ۱۴۰۰ 
به صورت هفتگی از س��وی خانواده بزرگ وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت به بهره برداری خواهند 
رس��ید که ارزش آنها ۱۷۰ هزار میلیارد تومان و 
اشتغالزایی آنها ۵۰ هزار نفر مستقیم و ۵۰۰ هزار 

نفر غیرمستقیم است.
بازار�را�با�تکیه�بر�فراوانی�کالا�تنظیم���

خواهیم�کرد
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
خاطرنش��ان کرد: براس��اس همان نگاهی که در 
سال ۹۸ داشتیم تنظیم بازار را پیش خواهیم برد؛ 
این در حالی اس��ت که با اتکای به سیاست های 
تنظیم بازار که یک ماموریت فرابخش��ی است و 
با توجه به مس��ائل سختی که اکنون پیشروی ما 
ق��رار دارد، تلاش داریم تا ح��وزه تنظیم بازار را 
ب��ا اتکای به اصل موج��ودی کالا، تکمیل ذخایر 

راهبردی و فراوانی کالا پیش ببریم.
وی اظهارک��رد: در دوره افزایش قیمت بنزین، 
بازار دو روز تحت ش��دیدترین افزایش تقاضا قرار 

داشت، اما بعد از ۴۸ درصد بازار بنزین به حالت 
ع��ادی برگش��ت؛ همچنین در ح��وزه کرونا نیز 
سیاست تنظیم بازار و پشتوانه ذخایر استراتژیک، 
اج��ازه نداد که اتفاقاتی ک��ه در طرف دیگر دنیا 
مبن��ی بر صف های طولانی و خالی بودن ش��لف 
فروش��گاهی و نبود کالا رخ داد، در ایران نمایان 

نباشد.
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
خاطرنشان کرد: مقادیر متنابهی کالا در انبارها و 
بنادر کشور وجود داست و نرخ تورم اقلام ارزهای 
ترجیحی پایین تر از نرخ تورم کل بوده است، این 
در حالی اس��ت ک��ه از ۲۵ ردی��ف کالایی که از 
ارز ۴۲۰۰ تومانی استفاده کردند و سال گذشته 
مش��مول این ارز بودند، امروز ۵ قلم از کالاهای 
اساس��ی ش��امل ارز ترجیح��ی ۴۲۰۰تومان��ی 
می ش��وند و دارو و تجهیزات پزشکی نیز به این 
اضافه می ش��ود؛ اما تلاش داریم ت��ا بتوانیم آثار 
تغییرات نرخ ارز را از طریق سیاست های جبرانی 

برطرف کنیم.

وی اظهارک��رد: دش��منان از ۲موض��ع دنبال 
آسیب رساندن به کش��ور هستند، این در حالی 
است که هدف دشمن، گرانی و افزایش اعتراض 
م��ردم اس��ت و در حوزه تولید نی��ز کمبود مواد 
اولی��ه و تعطیلی کارخانجات نیز در دس��تور کار 
بوده اس��ت، این در حالی اس��ت که از ۴مس��یر 
 مش��خص در ح��وزه جه��ش تولی��د در ح��ال

 حرکت هستیم.
به گفته مدرس خیابانی، ۱۵۰۰ واحد صنعتی 
مس��تقر در ش��هرک های صنعتی راکد هس��تند 
ک��ه ۲۱۱ واحد صنعتی تعطی��ل در 3 ماهه اول 
۹۹ راه اندازی ش��ده اس��ت که در بخش معادن 
از ۴۴۰۰ مع��دن غیرفع��ال و راکد، ۱۰۲۰ واحد 
معدن��ی برای بازگش��ت به مدار در دس��تور کار 
اس��ت؛ ضمن اینکه پهنه های اکتشافی و معدنی 

را آزاد خواهیم کرد.
و  سیاس��ت ها  ای��ن  تم��ام  اظهارک��رد:  وی 
ماموریت ه��ای ۴گانه در قال��ب ۷ محور اصلی و 

۴۰پروژه نیز اجرایی می شود.

بهره برداری از ۱۱ هزار معدن

 فولاد 
در خدمت اقتصاد ملی

)بخش اول(

حمیدرضا عظیمیان
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان
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مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهرزمین: 

سنگ آهن گهرزمین رکورد زد

مشکلات سد راه گردشگری معادن

مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهرزمین با اعلام افزایش صد 
در صدی س��وددهی و تولید دو برابری سنگ آهن در شرکت 
متبوعش، از بکارگیری فناوری جدید برای کاهش هزینه های 
اس��تخراج س��نگ آهن و ایجاد 10 هزار نفر فرصت شغلی در 

2سال آینده از سوی این شرکت خبرداد.
به گ��زارش می متالز، علی اکبر پوریانی در برگزاری دومین 
جلس��ه مجمع سالانه ش��رکت گهرزمین آمار قابل توجهی از 
سوددهی و تولید شرکت تحت مدیریتش ارائه داد، آماری که 

برای این شرکت یک رکورد جدید به شمار می رود.
کارنامه درخشان سنگ آهن گوهر زمین �

پوریانی با اش��اره به موفقیت های قابل توجه همکارانش در 
حوزه های مختلف، اظهار کرد: س��ود امسال در مجمع سالانه 
شرکت گهرزمین 2هزار و 400 میلیارد تومان بوده که نسبت 

به سال گذشته از رشد 2برابری برخوردار بوده است.

همچنین عملکرد این ش��رکت نس��بت به س��ال گذش��ته 
در تولی��د س��نگ آهن از هفده و نیم میلیون تن س��نگ آهن 
استخراج شده در سال مالی گذشته به 20 میلیون و 600هزار 
تن اس��تخراج رس��ید و 2 کارخانه کنس��تانتره به ظرفیت 4 
میلیون تن داش��تیم که ب��الای ظرفیت اس��می کارخانه، 4 

میلیون و 500 هزار تن تولید کنستانتره داشتیم.
برنامه های آینده سنگ آهن گهرزمین �

مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهرزمین پیرامون برنامه های 
ج��اری و آین��ده ش��رکت متبوعش نی��ز، گفت: امس��ال نیز 
برنامه هایی در جهت تحقق فرمایشات رهبرمعظم انقلاب که 
س��ال جهش تولید نامگذاری کردند، در پیش داریم و در این 
راس��تا توانستیم ظرف چند روز گذش��ته موافقت های وزارت 

صنعت را جذب کنیم.
تولید س��نگ آهن را طی دو امس��ال از 15 میلیون تن به 

۳0 میلیون تن افزایش داده شد و با بکارگیری فناوری جدید 
به دنبال آن هس��تیم که هزینه های اس��تخراج سنگ آهن را 
کاهش و فرصت ش��غلی نزدیک به ده هزار نفر طی دو س��ال 

آینده فراهم شود.
سنگ آهن گهرزمین در مقابله با خام فروشی �

پوریان��ی در ادام��ه پیرام��ون اقدامات انجام ش��ده در این 
ش��رکت در مقابله با خام فروشی گفت: زنجیره فولاد زنجیره  
سوددهی اس��ت و تمام تولیدکنندگان سعی می کنند در این 
زنجیره کارخانجاتی احداث کنند، لذا ما هم از این امر مستثنا 
نیس��تیم، اما در چند س��ال گذش��ته هیچ نوع خام فروش��ی 
صورت نگرفته است، ضمن اینکه برخی اوقات برای بالا بردن 

عیار یک سنگ چند مرحله فرآوری انجام می شود.
بخشی از شرکت های خصوصی امروز پیگیر سهمیه گرفتن 
برای صادرات هس��تند و این از نظر ما اش��کالی ندارد و خام 

فروش��ی به ش��مار نمی رود، ولی اگر زمینه های کشف معادن 
جدید مهیا ش��ود و پهنه های اکتشافی جدید به معادن بزرگ 
واگذار شود می توانیم معادن جدیدی را در سال آینده کشف 

و راه انداری کنیم.
چشم انداز صادراتی سنگ آهن گهرزمین �

مدیرعامل ش��رکت س��نگ آهن گهرزمین در پایان، اشاره 
کرد: متاس��فانه سال گذشته شرکت گهر زمین دستاوردهای 
خوب��ی در زمین��ه ص��ادرات کس��ب نک��رد و درحال حاضر 
 ب��رای تکمی��ل کارخانج��ات زنجی��ره ف��ولاد ب��ه ارز نی��از 

داریم.
در آین��ده برای توس��عه خ��ط تولید در تامین بخش��ی از 
تجهیزات و قطعات نیاز به ارز اس��ت ک��ه با صادراتی که این 
ش��رکت انجام می دهد، نه تنها ارز خ��ود را می توانیم تأمین 

کنیم، بلکه می توان به سایر شرکت ها نیز کمک کرد.

یک کارشناس امور اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: صنعت گردش��گری، صنعت پاک و درآمدزایی اس��ت 
و در دنی��ا خیلی از معادن هس��تند که در کنار اس��تخراج و 
بهره برداری از مواد معدنی کار گردشگری نیز انجام می دهند.

گردش��گری معدن از بهترین فعالیت های ژئوتوریس��می به 
ش��مار می رود. زیرا که این بازدید ش��ما را با ناش��ناخته هایی 
از دل زمی��ن، کانی ه��ا و س��نگ های گران به��ا، فعالیت های 
مع��دن کاران و میراث تاریخی آش��نا ک��رده و قابلیت تبدیل 
یک معدن به مقصدی برای بازدید گردشگران و کسب درآمد 
پایدار از آن را به وجود می آورد، چند س��الی اس��ت که بحث 
ورود این صنعت به کش��ور عزیزمان ایران مطرح شده است و 
حتی معادنی نیز برای این کار تعیین ش��ده است، در همین 
زمینه گفت وگوی »گس��ترش نی��وز« با آیدی��ن زینال زاده، 
کارش��ناس امور اکتش��اف وزارت صنعت، معدن و تجارت به 

شرح زیراست: 
وی درباره مش��کلات ایجاد ش��ده در انج��ام این کار اظهار 
کرد: دانش��گاه صنایع و معادن یک مشکل بودجه ای برای ما 
ایجاد کرده اس��ت،  این طرح از سال ۸۹ یک بودجه ناچیزی 

داش��ت که ما بخش��ی از بودجه را اختص��اص دادیم به تهیه 
گزارش های تفسیری از معادن که گزارش هایی تعیین کننده 
بودند و دانش��گاه صنای��ع و معادن فاز آخ��ر بودجه ای را که 
تخصیص به ما داش��ت را برنگرداند. در نتیجه ما هرچقدر که 
بگوییم که نتایج تحقیقات در این باره اعلام ش��ده کسی باور 
نمی کند، زیرا ک��ه باید بودجه پرداخت ش��ود و گزارش های 

تفسیری را بگیریم.
داد:  ادام��ه  وزارت صنع��ت  اکتش��اف  ام��ور  کارش��ناس 
درحال حاضر مشکل ما سر سازوکارهای اجرایی کار است که 
متاسفانه وضعیت مشخصی ندارد. در هفته گذشته کارگروهی 
از س��وی معاونت اشتغال و توس��عه وزارت کار تشکیل شد و 
وزارتخانه های کار و گردش��گری و صنعت در این گردهمایی 
حضور داش��تند که در این کارگروه ب��ه نتایج خوبی مبنی بر 
اینکه این س��ازوگارها در همچی��ن کارگروهی تعیین کنیم و 
پیش ببریم رس��یدیم، بنده امیدوارم که با تداوم این جلسات 

و نتایج اجرایی شاهد خبرهای خوبی در این زمینه باشیم.
زین��ال زاده در ادام��ه در مورد تاثیر گردش��گری معادن بر 
اقتصاد گفت: صنعت گردش��گری، صنعتی پاک و درآمدزایی 

است و در دنیا خیلی از معادن هستند که در کنار استخراج و 
بهره برداری از مواد معدنی کار گردشگری نیز انجام می دهند 
و گاهی اوقات درآمد گردشگری این معادن از درآمد استخراج 

و فروش مواد معدنی بالاتر است.
وی ادام��ه داد: ضمن اینکه یک مع��دن توانایی این را دارد 
که بخش��ی از یک بسته گردشگری در منطقه باشد که ورود 
گردش��گر به آن منطقه می تواند به اقتصاد محلی آن منطقه 

تاثیر مثبت بگذارد.
معادن ایران جاذبه ای توریستی �

زینال زاده در ادامه با بیان معادنی با ظرفیت جذب توریسم 
در ای��ران اظهار کرد: ما در نتایج نهایی اس��امی 20 معدن را 
اعلام کردیم که متش��کل از معادن فعال، معادن زیر زمینی، 
مع��ادن غیر فعال، معادن روباز و معادن ترکیبی هس��تند. ما 
هی��چ اصراری بر این امر نداریم که معادن حتما باید متروکه 
یا غیر فعال باش��د بلکه معادن فعالی وجود دارند که امکانات 
بس��یار خوبی برای گردشگری و جذب توریست دارند همانند 
مع��دن س��رب و روی انگوران، معدن پتاس خ��ور و بیابانک، 
معدن چادرملو و همچنین معدن س��نگ آهن ایران مرکزی 

ک��ه معادنی فع��ال با امکان جذب گردش��گر هس��تند و این 
امکانات تضمینی است برای زمانی که عمر معدن پایان رسید 
 معدن رها نش��ود ک��ه به راحتی این مکان ه��ا را گردش پذیر 

کنند.
این کارش��ناس ام��ور اکتش��اف وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت در مورد ج��ذب گردش��گران خارجی ب��رای دیدن 
معادن ایران اظهار کرد: با توجه به اینکه در گذش��ته خارجی 
های��ی متع��دد همانند آلمان ه��ا و روس ها در ای��ران زندگی 
می کردند طی تحقیقاتی که در زمان تهیه گزارش تفس��یری 
انج��ام دادیم و با توجه به مس��ائل دیگری ک��ه در این حوزه 
مطرح اس��ت به این واقعیت رس��یدیم که خارجی ها دوست 
دارند فعالیت های اجدادش��ان چه در بخ��ش فرهنگی و چه 
در معدن��ی را در کش��ورهای دیگ��ر از نزدی��ک ببینند و این 
تجربه ای است که از دیگر کشورها به دست آورده ایم و ما فکر 
می کنیم که این امر در کش��ور ما نی��ز فرصت و هدف خوبی 
برای جذب گردش��گر خارجی اس��ت.البته به جز این موارد، 
 خود معادن ما در ایران نیز جاذبه هایی برای جذب گردش��گر 

خارجی دارد.

فرصت ها و تهدید ات آب های مزاحم برای معادن
در گفت وگوی »روزگار معدن«  با متخصص هیدروژئولوژی زیست محیطی مطرح شد 

 جریان قرارداد
  وزارت صنعت 

با نظام مهندسی معدن
رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن قرار داد 
فی مابین س��ازمان متب��وع  اش و وزارت صنعت، 

معدن و تجارت را شرح داد.
طی چند وقت اخیر و در شرایط تشدید بحران 
کرونا، حدود 15 تا 20 میلیارد تومان قرارداد بین 
این وزارتخانه و س��ازمان نظام مهندس��ی معدن 
ایران امضا ش��ده اس��ت. امضای این ق��رارداد در 
حالی انجام شده که این سازمان در مدت 2۸ روز 
ابتدای فروردین ماه، فاقد ریاس��ت بوده و در 2۸ 
فروردین حکم ریاست آن از سوی رئیس جمهوری 
صادر ش��د. علاوه ب��ر این در ۹ اردیبهش��ت ماه 
امسال حکم رئیس سازمان نظام مهندسی معدن 
از س��وی وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ 
شد. تقی نبئی، رئیس نظام مهندسی معادن ایران 
در گفت وگو با »گسترش نیوز« درباره انعقاد قرار 
داد 15 ت��ا 20 میلیاردی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با س��ازمان نظام مهندسی گفت: این قرار 
دادی که معاونت معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت به آن اش��اره کردند در واق��ع قرار داد 
جدیدی نیست که با وزارتخانه منغقد شده باشد 
بلکه در سال های گذشته نیز این همکاری ها بوده 
اس��ت. وی افزود: این ق��رار داد در غالب چندین 
پروژه است که برای مثال یکی از آنها تهیه ضوابط 
معیارها است که در بخش معدن و صنایع معدنی 
انجام می ش��ود که در س��نوات گذشته هم شاهد 
ای��ن قرار داد بوده ایم. یک��ی دیگر از این پروژه ها 
بحث قرار داد بازرس��ی اس��ت که در س��ال های 
گذشته با ش��رکت های خصوصی انجام می شد و 
از کیفی��ت لازم و رضای��ت لازم برخوردار نبود و 
از سال گذش��ته به نظام مهندسی معدن واگذار 
شده است. رئیس نظام مهندسی معادن ایران در 
ادامه بی��ان کرد:  این قرار داده��ا در زمان جعفر 
س��رقینی امضا شده اس��ت و در زمان اسماعیلی 
هن��وز قرار داد جدیدی ب��ا وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت امضا نکرده ایم زیرا ک��ه هنوز قرار داد 
قبلی خاتمه پیدا نکرده است. وی افزود: این قرار 
داد حداقل سهمی است که وزارتخانه می توانست 
به م��ا بدهد زیرا ک��ه ما ظرفیت مان بیش��تر از 
این عوامل اس��ت، ما درحال حاض��ر با ایمیدرو و 
ش��رکت تهیه وتولید نیز امسال قرار داد داریم و 
وظیفه ما این است که با توجه با تفاهمنامه هایی 
ک��ه منعقد کردیم، بخش��ی از امور و تکالیفی که 
ای��ن واحده��ا توانایی انج��ام آن را ندارند را طی 
ق��راردادی به ما واگذار می کنن��د و ما از ظرفیت 
نظام مهندسی استفاده خواهیم کرد جهت انجام 
تکالیفی که به ما محول ش��ده اس��ت. تقی نبئی 
در ادامه بیان کرد: ما از طرفی گله مند هس��تیم 
که از ظرفیت ما بطورکامل اس��تفاده نمی شود و 
از طرفی هم ش��اعبه ای برای این قراردادها ایجاد 
ش��ده اس��ت به هرحال این قراردادها در سنوات 
گذش��ته هم بوده حالا با توجه به اینکه س��الانه 
تورم افزایش می یابد رقم این قرارداد نس��بت به 
س��الیان قبل بیش��تر و چشمگیرتر ش��ده است.  
رئیس نظام مهندس��ی معادن ایران درباره موازی 
کاری در بخش اکتشافات معدنی از سوی برخی 
نهادها همچون ایمیدرو و س��ازمان انرژی اتمی و 
زمین شناس��ی گفت: م��وازی کاری در بین این 
سازمان ها انجام نمی ش��ود، چون هرکدام از این 
س��ازمان ها تکالیف خ��اص خود را دارن��د اما در 
برخ��ی موارد پیش می آید که 2 دس��تگاه گاهی 
در زمین��ه ای در حال موازی کاری هس��تند،  اما 
خوب س��ازمان ها بعد از این آنکه متوجه این امر 
می شوند با یکدیگر همکاری می کنند چون بیشتر 
این دستگاه ها زیر مجموعه وزارت صنعت،  معدن 
و تجارت هستند. به طور مثال ایمیدرو و سازمان 
زمین شناسی از سوی معاونان وزیر اداره می شوند 
و ش��رکت تهیه و تولید هم زیر مجموعه معاونت 
معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت هس��تند 
ک��ه همگی این ارگان ه��ا در بدنه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت هس��تند که به صورت متحد کار 
می کنن��د و اگر موردی هم پی��ش بیاید مواردی 
جزیی است که چندان قابل توجه نیست و آنچه 
که در رسانه ها می آید بعضا رخ نداده است. رئیس 
نظام مهندس��ی معادن ایران در پایان اظهار کرد: 
س��ازمان نظام مهندسی یک سازمان غیرانتفاعی 
اس��ت که هیچ نفع��ی بابت خدماتی ک��ه انجام 
میدهی��م نداریم و بخش��ی از ظرفیت ما از طرف 
دستگاه های دولتی اس��تفاده نشده است و حتی 
به غیر از وزارت صنعت، وزارتخانه های نیرو، نفت 
و راه شهرس��ازی می توانند از ظرفیت ما استفاده 

کنند.

 منیر حضوری: 
دسترس��ی به آب یک��ی از مهم ترین متغیرها 
برای معادن کش��ور است. ازآنجایی که در تمامی 
مراح��ل کار مع��دن، به  ویژه مرحله ف��رآوری به 
آب نیاز اس��ت؛ بنابراین در دس��ترس بودن آب، 
بازچرخانی و مدیریت آب، مس��ئله مهمی است 
که باید مورد توجه معدنکاران کشور قرار بگیرد.  
کارشناسان محیط زیس��ت باور دارند که فعالیت 
معدنکاری تاثیر منفی بر محیط زیس��ت داشته و 
باعث بروز مشکلات جدی در آن حوزه می شود. 
به عن��وان مثال، گوگردزدایی یکی از مراحل مهم 
در کارخانه های فرآوری اس��ت و می تواند موجب 
آلودگی هوا ش��ود. مسئله دیگر، اسید موجود در 
پسابی اس��ت که از کارخانه ها به سمت سدهای 
باطل��ه س��رازیر می ش��ود و می توان��د آب ه��ای 
زیرزمینی را آلوده کند. به گفته برخی از هواداران 
محیط زیس��ت، متاس��فانه برخی سرمایه گذاران 
معدنی چندان اس��تانداردها را رعایت نمی کنند 
و به پیامدهای آبی که همراه با اسید به سدهای 
باطل��ه و در نهایت زمین نف��وذ می کند، اهمیتی 

نمی دهند. 
مدیری��ت آب های  نح��وه 
مزاح��م، بازچرخانی آب و 
پیامده��ای  کاه��ش 
معدنکاری برای منابع آب 
از جمله  و محیط زیس��ت 
گفت وگ��وی  محوره��ای 
»روزگار معدن« با فرامرز دولتی ارده جانی، مدیر 
گ��روه معدن و محیط زیس��ت دانش��گاه تهران و 
متخصص هیدروژئولوژی زیست محیطی است که 

در ادامه می خوانید.
در کل، معادن برای چه کاری به آب نیاز  �

دارند و چقدر آب مصرف می کنند؟ 
بس��یاری از مواد معدنی ب��رای فرآوری به آب 
نیاز دارند و در واقع می توان گفت که معدنکاری 
بدون آب معنی ندارد؛ درنتیجه بیشتر معدنکاران 
ب��ه این منبع با ارزش برای پیش��برد برنامه های 
خود وابس��ته هس��تند. در این میان، مشکل این 
اس��ت که اغلب معادن ایران در مناطق خشک و 
نیمه خشک قرار گرفته اند که آب کمتری دارند؛ 
بنابراین وجود آب در بخش معدن یک مس��ئله 
ضروری اس��ت.  وقتی معدنی کش��ف می ش��ود، 
هم زم��ان گروه��ی کار مطالع��ات آب را انج��ام 
می دهند تا بتوانند فعالیت خ��ود را برنامه ریزی 
کرده و ش��روع کنند. ممکن اس��ت در مناطقی 
معادنی داش��ته باشیم که تامین آب برای آنها به 
صرفه نباشد، در نتیجه معدن را تعطیل می کنند. 
درحال حاضر، معادنی که در کشور فعال هستند 
در نزدیک��ی خ��ود چاه دارند تا با اس��تخراج آب 
مورد نیاز خود را تامین کنند. درباره نوع مصارف 

آب در مع��ادن نیز باید گف��ت که به طور معمول 
برای شست وش��و، نظاف��ت، کاه��ش گردوغبار، 
ف��رآوری و خردایش در پیت معدن یا کارخانه از 

آب استفاده می شود. 
منظ�ور از آب ه�ای مزاح�م در مع�دن  �

چیست و با آنها باید چه کار کرد؟
در کن��ار نی��از ضروری به آب، آب��ی در معدن 
وج��ود دارد که مشکل س��از ب��وده و به اصطلاح 
آب مزاحم نامیده می ش��ود. در این میان، معادن 
س��طحی به تدری��ج رو ب��ه پایان هس��تند، برای 
رش��د فعالیت معدنکاری باید به س��مت اعماق 
زمی��ن حرک��ت ک��رد. همچنی��ن از آنجایی که 
فناوری و دانش رو به پیش��رفت اس��ت و کشف 
برخی از مواد معدن��ی زیرزمینی اهمیت زیادی 
پی��دا کرده؛ درنتیج��ه عمق معدن��کاری روز به 
روز بیش��تر شده اس��ت. حرکت به سمت اعماق 
زمی��ن باعث ش��ده س��طح آب ه��ای زیرزمینی 
به تدری��ج کم ش��ود، چراک��ه با افزای��ش عمق 
معدن��کاری، آب��ی ک��ه از زیرزمی��ن وارد فضای 

 معدن می ش��ود، می تواند مش��کلات متعددی را 
ایجاد کند. ب��ه این ترتیب، جای��ی آب به عنوان 
نیاز ضروری معدن شناخته می شود و جایی هم 
به عنوان مش��کل و معضل. وقت��ی آب در معدن 
جمع  ش��ود، بخ��ش تراب��ری و حمل ونقل دچار 
مشکل می ش��ود و موضوع کنترل فشار و ریزش 
دیواره های مع��دن پیش می آید. همچنین وقتی 
آب وارد چاله های آتشباری می شود، معدنکاران 
مجبور می شوند از مواد منفجره خاصی استفاده 
کنند که ضدآب باش��د و این مسئله هزینه های 
معدنکاری را به شدت افزایش می دهد. در نتیجه 
گاهی معدن��کاری با حضور آب مزاحم، س��خت 

می شود. 
ب�رای رف�ع مش�کل آب ه�ای مزاحم در  �

معادن چه باید کرد؟
آب مزاح��م مش��کلات جدی ب��رای معدنکاری 
ایج��اد می کن��د، اما اگ��ر مدیریت درس��تی برای 
آن داش��ته باش��یم، می توانی��م همی��ن آب ه��ا را 
به خوبی ب��رای مقاص��د گوناگون اس��تفاده کنیم. 

ب��ا مدیریت جریان ای��ن آب، بای��د از ورود آن به 
فعالیت ه��ای روزان��ه معدن جلوگیری ش��ود. این 
در حالی اس��ت که مدیریت آب در معادن کش��ور 
به طور معمول عقب تر از فعالیت معدنکاری اس��ت. 
متاس��فانه ما آنقدر منتظر می مانی��م که آب وارد 
 معدن ش��ود و تازه وقتی مش��کل را دیدیم به فکر 
چاره می افتیم.  از آنجایی که در بیش��تر معادن آب 
کم��ی وج��ود دارد، باید آنها را در ک��ف هر طبقه 
معدنکاری جمع کرده و به طور متناوب )بس��ته به 
می��زان آب( ه��ر 2 هفته یک بار پمپ��اژ و از معدن 
خارج کنیم؛ بنابراین با توجه به اینکه کش��ور ما با 
بحران کم آبی روبه رو اس��ت، اگر بتوانیم در مناطق 
معدنی آب های مزاحم را مدیریت کنیم، می توانیم 

در مسیر توسعه پایدار گام های موثری برداریم. 
برای مدیریت مع�ادن پر آب چگونه باید  �

عمل کرد؟ 
اگر آبی که وارد معدن ش��ده خیلی زیاد باش��د، 
ناچار هستیم ابتدا آبخوان را با روش های ژئوفیزیکی 
متعدد شناسایی کرده، سپس در مناطق مستعد و 
خارج از پیت مع��دن، چاه های قائم بزنیم تا آب را 
اس��تخراج کرده و به س��طح زمین بیاوریم و از آن 
برای امور مختلف معدنکاری استفاده کنیم. در این 
بین، اگر آب کیفیت خوبی داش��ته باشد) مثل آب 
مورد اس��تفاده در معادن شن و ماسه و سنگ های 
ساختمانی( باید آن را تصفیه کنیم. البته این مهم 
در معادن مس چندان صدق نمی کند، به این دلیل 
که بیشتر مواد معدنی سولفیدی، اسید تولید کرده 
و کیفی��ت آب را کاه��ش می دهن��د. ضمن اینکه 
اس��ید، فلزات مختل��ف را شس��ته و غلظت آب را 

افزایش می دهد؛ در نتیجه تصفیه آب خیلی دشوار 
و به طور معمول آب تصفیه ش��ده غیرقابل استفاده 
است. البته از آب اسیدی می توان برای کنترل گرد 

و غبار بهره گرفت. 
آیا این حرف درس�ت اس�ت ک�ه معادن  �

آب های زیرزمینی را نابود می کنند؟ 
خیر، ب��ا این گفت��ه موافق نیس��تم.  معدنکاری 
با حفظ محیط زیس��ت و مناب��ع آب، هیچ منافاتی 
ن��دارد، به ش��رط اینکه از روش های س��نتی دوری 
کنی��م. اگر معدنکاری با هدف توس��عه پایدار و به 
صورت معدنکاری سبز انجام شود، می تواند فرصتی 
برای رشد منطقه فراهم کند. معدنکاری سبز به این 
معناس��ت که ضمن اینکه فعالیت معدنی را انجام 
می دهیم به محیط زیس��ت هم آسیبی نرسانیم. به 
جای اینکه آب را رها کنیم آن را بازچرخانی کرده 
و دوباره استفاده کنیم.  در شرایط کنونی گروه های 
محیط زیست در دنیا خیلی فعال هستند، آنها قبل 
از ش��روع به کار معدن موضوع��ات مختلف مانند 
آب های زیرزمینی، محیط زیس��ت،  بازسازی بعد از 
معدن��کاری، متروکه کردن مع��دن، تصفیه آب و... 
را بررس��ی می کنند. در کشور ما هم باید بخشی از 

درآمد معدنی برای این مهم هزینه شود. 
چگونه می ت�وان پیامدهای معدنکاری در  �

محیط زیست را کاهش داد؟
اگر معدنکاری اصولی باشد و معدنکار به تعهدات 
خود به درستی عمل کند، می توانیم پیامدهای آن 
را به حداقل برسانیم. در بخش»بعد از معدنکاری« 
نیز باید به بازس��ازی در معدن فکر کرد. در قانون 
بازس��ازی معدن آمده که باید س��رعت پیش��رفت 
معدنکاری با نرخ بازسازی برابر باشد. به این معنی 
که اگر زمینی را تخریب و ماده معدنی را استخراج 
می کنی��م، بای��د بتوانیم حفره های ایجاد ش��ده را 
پر کنی��م. قبل از اینکه ماش��ین آلات وارد فعالیت 
معدنی ش��ود و به خاک آن منطق��ه صدمه بزنیم 
باید پوش��ش گیاهی را جمع آوری و جای دیگری 
دپ��و کنیم و بع��د از معدنکاری پوش��ش گیاهی و 
خاکی ب��ه منطقه بازگردد.  در مع��ادن باطله های 
کم عیار وجود دارد که ممکن است با فناوری فعلی 
قابل استفاده نباشند؛ بنابراین اغلب معدنکاران آنها 
را در گوشه ای دفن می کنند تا شاید برای 50 سال 
آینده بتوانند از آنها اس��تفاده کنند. این باطله ها بر 
اث��ر تماس با اکس��یژن هوا و جری��ان آب و باد در 
معرض فرس��ایش قرار می گیرند و می توانند برای 
محیط زیست مضر باش��ند. در این بین، می توانیم 
آنه��ا را به خوب��ی مدیری��ت کنیم، ب��ه این صورت 
که ش��یب تپه های باطل��ه را کاه��ش داده، رمپ 
ایجاد ک��رده و روی آنها گی��اه  بکاریم تا هم آب و 
اکسیژن به آنها نفوذ کند و داخل باطله ها آلودگی 
ایجاد نکند و هم اینکه از فرس��ایش بیش��تر خاک 

جلوگیری کنیم. 

باید آب را به درستی مدیریت کنیم و اجازه ندهیم آب 
مزاحم وارد فعالیت معدنکاری شود. این در حالی است 
که مدیریت آب در معادن کشور، به طور معمول عقب تر 

از فعالیت های معدنکاری است. متاسفانه، ما آنقدر منتظر 
می مانیم که آب مزاحم وارد معدن شود و تازه وقتی 

مشکل را دیدیم، به فکر راه چاره می افتیم 
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روی خط خبر

دستیابی ذوب آهن 
اصفهان به جایزه مسئولیت 

اجتماعی
با توجه به گس��تردگی فعالیت ه��ای ذوب آهن 
اصفه��ان در حوزه »مس��ئولیت های اجتماعی« به 
ویژه اقدامات مهم و اثر بخش در خصوص مبارزه با 
بیماری همه گیر کرونا، جایزه ویژه »مسئولیت های 

اجتماعی« به ذوب آهن اصفهان تعلق گرفت.
به گ��زارش ذوب آه��ن اصفهان، اعط��ای جایزه 
مذکور براساس بررسی دقیق اقدامات این شرکت 
در حوزه مسئولیت های اجتماعی در طی یک سال 
گذشته و به پاس مقابله با بیماری همه گیر کرونا 
و ارزیابی هی��ات داوران »چهارمی��ن رخداد ملی 
بررسی مسائل و چالش های روابط عمومی« انجام 

شد.
گفتن��ی اس��ت با ش��روع نخس��تین مباحث در 
خصوص شیوع کرونا در کشور، ذوب آهن اصفهان 
با تشکیل ستادبحران با ریاست مدیرعامل شرکت، 
اقدامات موثر و گس��ترده ای با برنامه ریزی مناسب 
و هماهنگ با س��ایر مراجع ذی ربط از سوم اسفند 

ماه آغاز کرد. 
در این ستاد بحران، معاونان مدیرعامل شرکت، 
 ،HSE بیمارستان ش��هید مطهری، مدیریت های
خدمات و امور اجتماعی، روابط عمومی، بازرس��ی، 
حراس��ت و امور شهری و پس��ماند عضویت دارند 
و کلی��ه فعالیت ها بر اس��اس مصوب��ات آن انجام 

می شود. 
فعالیت مستمر بخش های مذکور به همراه سایر 
مدیریت های ش��رکت در خط تولید و پشتیبانی و 
همچنین حوزه مقاومت بس��یج شهید تندگویان، 
موجب دست یابی ذوب آهن اصفهان به این جایزه 

شد. 
در آیین برگزاری همای��ش اهدای جوایز که در 
مرکزهمایش های س��ازمان مدیریت صنعتی ایران 
برگزار شد، پروفس��ور دکتر سعید رضاعاملی دبیر 
ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی، کیان��وش جهانپور 
مدیر کل رواب��ط عمومی و اطلاع رس��انی وزارت 
بهداش��ت، درم��ان و آم��وزش پزش��کی و جمعی 
از اس��اتید و پیشکس��وتان علوم ارتباطات حضور 

داشتند.

نقش توسعه فولاد مبارکه 
اصفهان در اشتغالزایی

نماین��ده مردم شهرس��تان مبارک��ه در مجلس 
ش��ورای اس��لامی، ضمن حضور در فولاد مبارکه 
اصفه��ان و دی��دار ب��ا مدیرعامل و معاون��ان این 
 ش��رکت، از زحمات کارکنان این شرکت قدردانی 
کرد. ب��ه گزارش ف��ولاد مبارکه اصفه��ان، پروین 
صالح��ی ضمن اش��اره ب��ه اینکه در س��ال جهش 
تولی��د، توس��عه های ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان و 
سرمایه گذاری های این شرکت در عرصه های ملی 
از یک س��و باعث پویایی صنعت کش��ور می شود و 
از دیگر س��و زمینه اشتغال بس��یاری از جوانان را 
فراهم م��ی آورد گفت: به عن��وان نماینده مردم در 
مجلس ش��ورای اسلامی به همراه سایر نمایندگان 
و مس��ئولان کشور ضمن قدردانی از دستاوردهای 
این ش��رکت، از اجرای پروژه های در دس��ت اقدام 
فولاد مبارک��ه اصفهان هم حمایت خواهیم کرد و 
برای به بار نشس��تن هرچه س��ریع تر آنها از هیچ 
 اقدام��ی در چهارچ��وب قوانی��ن کش��ور فروگذار 

نخواهیم کرد.

ثبت بهترین عملکرد بازده 
 کیفی و بازده عمودی 

در فولاد مبارکه اصفهان
مدیر کنترل کیفی فولاد مبارکه اصفهان گفت: 
به م��وازات افزایش می��زان تولی��د نواحی مختلف 
ش��رکت در امس��ال، کیفیت محصولات و عملکرد 
کیفی نواحی نیز نس��بت به س��ال گذشته افزایش 
قابل توجه��ی یافته، به طوری  که 2 ش��اخص مهم 
ارزیابی کنن��ده عملکرد کیفی، یعن��ی بازده کیفی 
و ب��ازده عم��ودی ش��رکت در 3 ماهه به��ار روند 
روبه رشدی داشته است. به گزارش روابط عمومی 
فولاد مبارکه اصفهان، علیرضا کی یگانه دست یابی 
ب��ه این ش��اخص ها را مرهون کم ش��دن عیوب و 
کاه��ش تولید محصولات نامنطب��ق و نیز کاهش 
مقدار قراضه تولیدی نواحی فولادسازی، نورد گرم 
و نورد س��رد دانست و ادامه داد: این بهبود کیفیت 
ب��ا توجه به حساس��یت زیاد محص��ولات، در کنار 
افزایش تولید، کاهش هزینه ها، افزایش سودآوری 
برای ش��رکت و ذی نفعان و افزایش رضایت مندی 

مشتریان را در پی دارد.

مدیرعامل ش��رکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد، از 
رشد تولید روزانه این شرکت خبر داد. به گزارش دنیای معدن، 
محمد مدنی فر تصریح کرد: تولید روزانه این شرکت به ۹ هزار و 

3۷۵ تن گندله رسیده است. 
وی اف��زود: ای��ن افزای��ش تولی��د گندله در حالی به  دس��ت 
آمده اس��ت که ش��روع تولید آزمایش��ی گندله س��ازی سناباد، 
23 اردیبهش��ت امس��ال انجام و در 22 خرداد افتتاح ش��د. وی 

گفت: تولید اس��می کارخانه گندله، ۸ ه��زار و 3۰۰ تن در روز 
اس��ت و برنامه روزانه تولید ب��رای تولید حدود ۷ هزار تن گندله 
هدف گذاری ش��ده بود که خوشبختانه ۱2 درصد فراتر از برنامه 

عمل کردیم.
مدنی  ف��ر افزود: این می��زان تولید در حالی به ثبت رس��یده 
اس��ت و ادامه دارد که ۴۵ روز از راه اندازی گندله س��ازی سناباد 
می گ��ذرد. طراحی، مهندس��ی و اجرای کارخانه گندله س��ازی 

س��ناباد، از س��وی متخصصان ایرانی انجام شده است و بیش از 
۵۰ درصد تجهیزات کارخانه فوق به لحاظ وزنی، ساخت داخل 

است.
این کارخانه خرداد امسال با فرمان رئیس جمهوری و با حضور 
سرپرست صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیات عامل ایمیدرو 
در منطقه معدنی »سنگان« استان خراسان رضوی- شهرستان 

خواف- افتتاح شد.

افزایش عملک��رد صنایع معدنی مورد اس��تناد قرار گرفت 
و این در ش��رایط تش��دید تحریم های ظالمانه دشمن تحقق 
یافت��ه، مرور تولید از بخش س��نگ آهن تا طلا گویای رش��د 

تولید است.
به گزارش ایرنا ، رشد تولید در صنایع معدنی درحالی انجام 
ش��ده که مدیری��ت ارزی بنگاه های ب��زرگ معدنی و صنایع 

معدنی نیز به مورد اجرا در آمده است.
بررس��ی آمارها حاکی اس��ت، میزان تولید کنسانتره آهن، 
ش��مش طلا، آهن اسفنجی، شمش و تولیدات فولادی و کاتد 
مس در شرکت های بزرگ و تابعه ایمیدرو در سال ۹۸ نسبت 

به سال ۹۷ رشد داشته است.
کنسانتره�سنگ�آهن��

میزان تولید کنس��انتره س��نگ آهن در س��ال گذش��ته در 
واحده��ای مزبور به رقم ۴۷ میلیون و 3۰۶ هزار تن رس��ید 
که در مقایسه با عملکرد در سال ۹۷ رشد ۴درصدی را نشان 

می دهد.
س��ال ۹۷ ب��ه عنوان دومین س��ال برنامه شش��م توس��عه 
۴۵میلیون و ۴۸۴ هزار تن س��نگ آهن در مجموعه ایمیدرو 

تولید شده بود. 
آهن�اسفنجی��

بررسی آمارهای تولید آهن اسفنجی پارسال رقم 2۷میلیون 
و 3۶ هزار تن را نشان داد که این رقم در مقایسه با 2۵میلیون 

و 2۵3 ه��زار تن عملکرد س��ال ۹۷ افزایش هفت درصدی را 
ثبت کرد. ایران در سال های اخیر همواره دومین تولیدکننده 
آهن اسفنجی پس از هند به شما رمی رود و راه اندازی ۷طرح 
فولاد اس��تانی ک��ه هریک ۸۰۰ هزار تن تا ی��ک میلیون تن 
ظرفیت تولید آهن اس��فنجی دارند، از اقدام های موثر در این 

بخش است.
شمش�فولادی���

شمش فولادی تولیدی در سال ۹۸ رقم 2۰ میلیون و 22۶ 
هزار تن در واحدهای بزرگ و تابعه ایمیدرو نشان می دهد که 
در مقایس��ه با رقم ۱۹ میلی��ون و 3۴۴ هزار تن عملکرد ۹۷ 

افزایش ۵درصدی داشت.
ای��ران اکنون در بین ۱۰ فولادس��از ش��اخص جهان جای 
گرفت��ه و انتظ��ار می رود در افق چش��م انداز ۱۴۰۴ با ارتقای 

خود به جایگاه هفتم جهانی تکیه زند.

تولیدات�فولادی���
برابر ب��ا آمارهای مورد بررس��ی، میزان تولی��دات فولادی 
)مقاط��ع طویل و تخت( در س��ال ۹۸ به رق��م ۱3 میلیون و 
3۷۸ هزار تن رس��ید که به میزان ۶ درصد رش��د نس��بت به 
عملکرد ۱2 میلیون و ۵۸۶ هزار تن در سال ۹۷ را ثبت کرد.

تولیدات فولادی در بخش میلگرد ) مقاطع طویل( و مقاطع 
تخت ) ورق گرم، س��رد و پوش��ش دار( که بازارهای صادراتی 

نیز دارد، همواره مورد توجه تولیدکنندگان این بخش است.
کنسانتره�مس��

تولید کنس��انتره مس نیز با وجود اینکه رشد تولید نسبت 
به ۹۷ نداشت، اما چندان تفاوتی هم نشان نمی دهد، بنابراین 
پارسال یک میلیون و ۱۷۰ هزار تن تولید آن بود، اما سال ۹۷ 

رقم یک میلیون و ۱۷۴ هزار تن ثبت شده بود.
بررس��ی ها نش��ان می دهد میزان کنس��انتره مس تولیدی 
در واحده��ای می��دوک و سرچش��مه )کرمان( و س��ونگون 
)آذربایجان شرقی( در 3ماهه نخست ۹۷ برابر با 3۱3 هزار و 
2۷3 تن بود که نس��بت به مدت مش��ابه در سال ۹۶ افزایش 

۱۰ درصدی داشت. 
کاتد�مس��

آمارها گویای آن است که تولید کاتد مس در سال گذشته 
به رقم 2۵۰ هزار تن رس��ید و رش��د یک درصدی نسبت به 
سال ۹۷ را ثبت کرد، میزان تولید در سال ۹۷ به میزان 2۴۷ 

هزار تن ثبت شده بود. ضمن اینکه میزان تولید کاتد مس در 
3ماهه نخست ۹۷ رقم ۵3 هزار و 233 تن بود که در مقایسه 

با مدت مشابه در سال ۹۶ رشد ۵۰ درصدی داشت.
شمش�طلا��

تولید ش��مش طلا در س��ال گذش��ته در واحده��ای مورد 
بررس��ی به رقم یک هزار و ۱2۸ کیلو گرم رس��ید و نسبت به 
عملکرد در س��ال ۹۷ رشد ۱3 درصدی داشت، تولید شمش 

طلا در سال ۹۷ برابر با یک هزار و یک کیلو گرم بود. 
براساس این گزارش، باوجود محدودیت های حاکم در داخل 
کش��ور )تحریم های بی سابقه( و جهان )بیماری کرونا(، در دو 
ماهه امس��ال رشد تولید شرکت های بزرگ در بخش معدن و 
صنای��ع معدنی تداوم یافت و این امر ب��ا وجود محدودیت ها 
انجام می ش��ود. میزان تولید پودر آلومین��ا به رقم ۴۱ هزار و 
۶۹۹ تن رس��ید، ش��مش آلومینیومی هم برابر با 3۹ هزار و 
۷۵2 تن ش��د. آهن اس��فنجی تولیدی ۴میلیون و ۵۵۸ هزار 
و ۶۷۴ تن و ش��مش فولاد افزون ب��ر 2میلیون و ۷۰۶ هزار و 
۵۱۸ تن ثبت ش��د و تولیدات فولادی هم رقم یک میلیون و 
۵۴3 هزار و 3۷۴ تن را نش��ان می دهد.  کنس��انتره مس در 
2ماهه امسال رقم 2۰۹ هزار و ۴۵۰ تن را ثبت کرد،  اند مس 
۶۱ ه��زار و ۶۴۹ ت��ن و کاتد مس برابر با ۴3 هزار و ۱۸۸ تن 
بود، ضمن اینکه ۱2۱ هزار و 323 تن ش��مش س��رب و روی 

تولید شد.

ثبت�افزایش�تولید�روزانه�سناباد�به�بیش�از��۹هزار�تن�گندله�

روند�افزایشی�عملکرد�صنایع�معدنی�از�آهن�تا�طلا
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 گروه معدن: 
فولاد به عنوان یک فلز اساس��ی، بیش از سایر 
فلزات اساس��ی ارزش افزوده و سود دارد و بر این 
مبنا جایگاه آن از نظر س��ودآوری، بهتر از فلزاتی 

همچون مس، سرب و روی است.
از س��وی دیگ��ر، ای��ران در نظ��ر دارد در افق 
چشم انداز 2۰ ساله یعنی در سال ۱۴۰۴ شمسی 
ب��ه تولی��د ۵۵ میلیون تنُ فولاد دس��ت یابد در 
حالی که فعلا تولید سالیانه ایران به 2۷ میلیون 
تنُ رس��یده اس��ت. درهمین زمینه گفت وگوی 
معدن2۴ با اس��دالله فرش��اد، مدیرعامل شرکت 

آهن و فولاد غدیر ایرانیان به شرح زیراست: 
این کارخانه از ابتدا ق�رار بوده کمتر از  �

یک میلیون تن ظرفیت تولید داشته باشد. 
از طرفی، اس�تان یزد، دومین قطب معدنی 
در ایران اس�ت. به چه دلیل این کارخانه در 
اس�تان یزد و شهرس�تان اردکان، تاسیس 

شد؟
در آن زم��ان ط��رح جام��ع ف��ولاد، ب��ا هدف 
۵۵میلیون تن تولید فولاد تدوین شده بود. برای 
اس��تان یزد، 2 طرح مطرح بود ک��ه یکی از آنها 
ی��زد ۱ بود و دیگ��ری یزد 2 ب��ود. در طرح یزد 
۱، قرار بود در کن��ار کارخانه فولاد آلیاژی ایران 

احداث شود.
آن دو ط��رح را در س��ال های ۱3۸۴ و ۱3۸۵ 
م��ا مطرح کردیم. در ط��رح جامع فولاد، ترجیح 
بر این بود که واحد آهن اس��فنجی در کنار واحد 
گندله سازی باش��د. به دلیل اینکه ما برای تولید 
ی��ک تن آهن اس��فنجی، نیاز به ی��ک و نیم تن 
گندله داریم. در این زمینه، موضوع حمل ونقل و 

هزینه های آن مطرح بود.
م��ا برای تحقق تولید ۵۵ میلیون تن فولاد که 
به حدود ۷2 میلیون تن آهن اس��فنجی و حدود 
۱۰۰ میلی��ون تن گندله و ۱۶۰ میلیون تس��ن 
کنسانتره آهن نیاز دارد، شبکه حمل ونقل کشور 
پاس��خگوی این حج��م از تولی��د و جابه جایی ها 

نیست.
ب��ر این اس��اس در جانمایی ش��رکت، اردکان 
را ترجی��ح دادیم. طرح یزد ۱، از ش��رکت فولاد 
آلیاژی منفک ش��د و به اردکان رفت و اس��م آن 
فولاد غدیر ش��د ولی یزد 2، ش��رکت فولاد ارفع 
ش��د. بعدا طرح های ۸ گان��ه، از این 2 طرح الگو 

برداری شدند.
ش�رکت فولاد غدیر قرار بوده 800 هزار  �

تن ظرفیت تولید س�الانه داش�ته باشد. آیا 
در همان زمان، ام�کان این که این کارخانه 
ظرفیت تولید بیش�تری داشته باشد وجود 

نداشت؟
ت��ا قبل از اینک��ه ما تصمی��م بگیریم ظرفیت 
تولی��د یک واحد و مدول ف��ولادی در حد ۶۰۰ 
هزار تن در س��ال بود. نخستین کارخانه ای که از 
واحدهای ۸۰۰ هزار تنی اس��تفاده کرد، شرکت 
فولاد مبارکه بود یعن��ی ۵ واحد ۶۰۰ هزار تنی 

داشت و واحد ششم ۸۰۰ هزار تنی بود.

همچنین واحد زمرم شرکت فولاد خوزستان، 
هم��ان مدل با ظرفی��ت ۶۰۰ هزار ت��ن بود که 
توس��عه یافته ب��ود. بنابراین مدل ه��ا و الگوهای 
آهن اسفنجی، در حد ۸۰۰ هزار تن در سال بود.

شرکت فولاد غدیر، بیش از یک سال زودتر از 
ش��رکت فولاد ارفع به بهره برداری رسید. شرکت 
غدیر، نخستین واحد بعد از فولاد مبارکه اصفهان 

بود که چنین واحدی را تاسیس کرد.
تولید ش�رکت فولاد غدی�ر ایرانیان در  �

چه س�الی توانس�ت به ظرفیت اسمی 800 
هزار تن برسد؟

در همان سال اول. در دی ماه ۱3۸۹ به مدت 
سه ماه طور آزمایش��ی راه اندازی شد و بعد از تا 

به امروز در حد ظرفیت اسمی کار کرده است.
 ع�اوه بر واح�د 800 ه�زار تنی غدیر  �

ایرانیان در اردکان یزد، پروژه های توسعه ای 
متعددی هم مثل پروژه آهن و فولاد قش�م 
را پیگیری کرده اید. این کارهای توسعه ای 

چه وضعیتی دارند؟
ما امروز نخس��تین واحدی هس��تیم که برنامه 
افزای��ش ظرفیت از ۸۰۰ هزار تن به یک میلیون 
و 2۰۰ ه��زار تن فولاد را عملیاتی می کنیم و در 
اواس��ط تیر م��اه ۱3۹۹ فعالیت های آن ش��روع 
می ش��ود و تغییراتی در این واحد ۸۰۰ هزار تنی 
داده می ش��ود تا ظرفیت به یک میلیون و 2۰۰ 

هزار تن تبدیل شود.
بعدا ب��ه دلیل موفقی��ت در راه ان��دازی واحد 
۸۰۰هزار تنی آهن اسفنجی، ساخت واحدهای با 
ظرفیت یک و نیم میلیون تنی مطرح شد. طرح 
صبای ذوب آهن مطرح ش��د که بعدا به شرکت 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان داده ش��د و عنوان مگا 

مدول ش��هید خرازی گرفت. در توس��عه شرکت 
گل گه��ر، با س��هامداری ش��رکت ف��ولاد غدیر، 
شرکت گل گهر، سرمایه گذاری معادن و فلزات و 
چادرملو و همچنین شرکت سرمایه گذاری امید، 
به صورت مشترک برای احداث دو واحد فولادی 

اقدام کردیم.
نخس��تین واحد با ظرفیت یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار تن آهن اس��فنجی به اسم مگا مدول گوهر 
بود و واحد دوم، س��وپر مگا م��دول بود ظرفیت 
یک میلیون و ۸۵۰ هزار تن داش��ت که با تزریق 
اکسیژن ظرفیت از ۱.۵ میلیون تن به 2 میلیون 

تن رسید.
بع��د از این طرح ها، س��راغ طرح ه��ای دیگر 
رفتیم. برنامه چش��م انداز توسعه منطقه گل گهر 
سیرجان با عنوان برنامه ۱۰ ساله از سال ۱3۸۸ 
تا ۱3۹۸ مطرح شد. توسعه های گل گهر، هم در 
زمینه کنس��انتره، هم در زمینه آهن اسفنجی و 
هم تولید فولاد ش��روع شد و برای مثال، ظرفیت 

کنسانتره تا ۱۶ میلیون تن برنامه ریزی شد.
طرح فولاد قشم چگونه شروع شد؟ �

در گام س��وم، س��هامداران طرح جزیره قشم 
انتخاب ش��دند. مطالعات شرکت های خارجی در 
قش��م انجام ش��ده بود و زمینه های توسعه آهن 
اسفنجی را در قشم معرفی کرده بودند. در قشم، 
مناب��ع گازی فراوانی داریم و زمینه توس��عه در 
قش��م فراهم بود ولی به دلایل زیس��ت محیطی 
و موضوع جنگل های حرّا، طرح های فولاد قش��م 

به تعویق افتاد.
درحال حاض��ر، ب��ا مش��ارکت ش��رکت فولاد 
هرمزگان، شرکت فولاد مبارکه و ایمیدرو، طرح 
جام��ع یک مجتمع ف��ولاد ۱۰ میلی��ون تنی از 

آهن اس��فنجی و گندله و فولاد تهیه ش��ده است 
و زمینه توسعه مهیا شده است.

درحال حاض�ر که در ماه های اول س�ال  �
1399 هس�تیم به نظر ش�ما در س�ال 1404 

می توانیم به تولید ۵۵ میلیون تن برسیم؟
در زمینه تحقق تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد، 
2مش��کل ج��دی مطرح اس��ت. ش��رکت فولاد 
تکنیک، درب��اره طرح های موجود مطالعه مجدد 
می کن��د. در این مطالع��ات، 2 نکته مهم مطرح 
شده اس��ت. یک نکته این اس��ت که با توجه به 
ذخایر س��نگ آهن قطعی که در ای��ران داریم و 
بخواهی��م ۵۵ میلیون تن ف��ولاد را تولید کنیم، 
پاش��نه آش��یل ب��رای دوره دراز مدت، کس��ری 

کنسانتره آهن و سنگ آهن است.
م��ا اگ��ر ۱۵۰ میلی��ون تن س��نگ آهن خام 
اس��تخراج کنیم و از آن حدود ۱۰۰ میلیون تن 
کنسانتره آهن و در ادامه ۱۰۰ میلیون تن گندله 
تولی��د کنیم و در گام بع��دی حدود ۷2 میلیون 
تن، آهن اس��فنجی از آن تولید شود، طول عمر 
معادن س��نگ آهن ما برای ۱۵ س��ال پاس��خگو 

خواهد بود.
2سناریو، برای سرمایه گذاری های انجام شده 
تهیه ش��ده تا با مشکل جدی تامین سنگ آهن 
مواجه نش��ویم. حالت خوش��بینانه این است که 

ذخایر جدید سنگ آهن کشف شود.
ب�ا وضعی�ت تولید معادن س�نگ آهن،  �

آیا بالاخره به طور مش�خص در س�ال 1404 
شمس�ی ب�ه تولی�د ۵۵ میلیون ت�ن فولاد 

دسترسی پیدا می کنیم؟
تا س��ال ۱۴۰۴ ب��ه ظرفی��ت ۵۵ میلیون تن 
می رس��یم ول��ی این ک��ه ظرفیت واقع��ی تولید 

چقدر خواهد بود مهم اس��ت. وقت��ی می گوییم 
۵۵ میلیون تن تولید فولاد، باید بازار مصرف هم 

داشته باشد و فروش برود.
الان ک��ه ح��دود 3۰ میلیون ت��ن تولید فولاد 
داریم باید ۱۵ میلیون تن آن صادر ش��ود. از یک 
طرف پروژه های عمرانی متوقف است و مشکلات 
تامین ارز به خاطر تحریم را داریم. امکان مصرف 

بیش از ۱۵ میلیون تن فولاد وجود ندارد.
از یک طرف، برای صادرات مشکلات متعددی 
داریم. در حالی که ش��رایط توسعه صادرات باید 
تس��هیل ش��ود و باید در جهت ح��ذف تعرفه و 
عوارض حرکت کنیم و گمرک ها بس��تر را برای 

صادر کنندگان فراهم کنند.
ما فرض کنیم می��زان مصرف داخلی فولاد به 
2۵ میلیون تن برسد و ۵۵ میلیون تن هم تولید 
کنی��م. در این حالت بای��د 3۰ میلیون تن صادر 
کنیم. در ۵ س��ال باقی مانده، باید در صنایع بالا 

دست فولاد، توسعه سرمایه گذاری اتفاق بیفتد.
همچنی��ن در زمین��ه تولید کنس��انتره آهن، 
بهره ب��رداری، تجهی��ز مع��ادن، مکانی��زه کردن 
معادن، سرمایه گذاری معدنی و انجام اکتشافات 
تفصیل��ی معادن بیش تر، اقدام��ات جدی انجام 
شود و از فناوری های نوین فرآوری استفاده شود.
به جای این که س��نگ آه��ن ۶۵ درصد را به 
کنس��انتره تبدیل کنیم باید مثل چین از باطله 

معادن استفاده کنیم. 
خیلی از ای��ن باطله ها بی��ن ۱۵ تا 2۰ درصد 
آهن دارند. یک روز می رسد که این باطله ها مورد 
استفاده قرار بگیرد. امروزه در دنیا از سنگ آهن با 
عیار 2۶ درصد یا 3۰ درصد و کم عیار، کنسانتره 

۶۷ درصد تهیه می کنند.

تولید سالانه ۵۵ میلیون تن فولاد بلند پروازانه است
مدیرعامل�شرکت�آهن�و�فولاد�غدیر�ایرانیان:�



تولیدکنندگان کنسانتره، گندله و واحدهای استخراج 
سنگ آهن مانند هر بنگاه تولیدی دیگری در کشور، نیازمند 
ارز هستند. این واحدها برای تامین قطعات، ماشین آلات و 

تجهیزات مورد نیاز خود در چرخه تولید به ارز نیاز دارند
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یادداشت

سیاست های انقباضی در زنجیره فولاد 
محدودیت های صادراتی ادامه دارد

بهره وری پایین
 صنایع پایین دستی

فولاد  پایین دس��تی  تولیدکنن��دگان صنایع 
مانند واحدهای میلگردس��ازی با چالش تامین 

مواد اولیه روبه رو هستند. 
این کاس��تی به دلیل ضعف در مدیریت بازار 

ایجاد شده است. 
تولیدکنندگان میلگرد شمش مورد نیاز خود 
را از طری��ق بورس کالا یا به طور مس��تقیم از 
شرکت های بزرگ فولادی خریداری می کنند. 
براس��اس آمارها میزان تولید شمش فولادی 
در کش��ور ما بیش از نیاز صنایع پایین دس��تی 
اس��ت، اما ما همچنان در تامین آن با چالش و 

کمبود روبه رو هستیم. 
بنابرای��ن ای��ن کمب��ود به دلی��ل ضعف در 
مدیریت بازار ایجاد شده است؛ یعنی عده ای با 
مدیریت عرضه ش��مش فولادی، زمینه را برای 

رشد قیمت آن فراهم می کنند. 
می ش��ود  باع��ث  محدودیت ه��ا  ای��ن 
تولیدکنندگان ناچار ش��وند ش��مش مورد نیاز 
خ��ود را از ب��ازار آزاد و بی��ن 5 ت��ا 10 درصد 

گران تر خریداری کنند. 
رکودی که بر بخش ساخت وساز حاکم شده، 
مش��کل بزرگ دیگری است که تولیدکنندگان 
محص��ولات فولادی مانند ان��واع میلگرد با آن 

روبه رو هستند. 
در سال های گذش��ته ساخت وساز در کشور 
ما با رک��ود همراه بوده اس��ت؛ همین موضوع 
باعث ش��ده تقاضا ب��رای محص��ولات فولادی 

ساختمانی کاهش یابد. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د 
ک��ه همه گی��ری وی��روس کرون��ا در س��طح 
بین الملل��ی، تقاض��ا برای محص��ولات فولادی 
س��اختمانی را از س��وی بازاره��ای جهانی هم 
به ش��دت کاهش داده اس��ت. بدون تردید این 
 افت به ضرر تولیدکنندگان محصولات فولادی 

است. 
در ح��ال حاض��ر، اغل��ب تولیدکننده ه��ای 
میلگرد کشور با حدود 50 درصد ظرفیت خود 

فعالیت می کنند. 
البت��ه در این میان واحدهای��ی که بازاریابی 
صادراتی بهتری داشته اند، توانسته اند ظرفیت 
تولید خ��ود را مق��داری بهبود ببخش��ند، اما 
همچن��ان ظرفیت تولید این واحدها با ظرفیت 

اسمی آنها تفاوت قابل توجهی دارد. 
ظرفیت نصب��ی تولید میلگرد در کش��ور ما 

دست کم 20 میلیون تن برآورد می شود. 
این درحالی اس��ت که می��زان تولید میلگرد 
کش��ور در سال گذشته برابر حدود 10 میلیون 

تن بود. 
ب��دون تردی��د پایین ب��ودن می��زان تولید 
در مقاب��ل ظرفی��ت اس��می، به��ره وری را در 

شرکت های تولیدکننده میلگرد کم می کند. 
در ای��ن می��ان، عدم نظ��ارت ب��ر ص��ادرات 
محصولات فولادی از س��وی ط��رف ایرانی، از 
دیگ��ر مواردی اس��ت که تولیدکنن��دگان را با 
مش��کلاتی روبه رو می کند، چراکه متاسفانه هر 
کالایی بدون توجه به کیفیت و مشخصات فنی 

آن صادر می شود.
این محصولات بی کیفیت اغلب با قیمت های 
بسیار پایین صادر می شوند؛ درنتیجه شاهد آن 
هستیم که کش��ورهای همسایه برای حفاظت 
از صنعت ف��ولاد خود فقط ب��ه لحاظ قیمتی، 
تعرفه های قابل توجهی روی واردات میلگرد ما 

وضع کرده اند. 
اعمال تحریم های بین المللی از س��وی سایر 
کش��ورها علیه ایران از دیگر مواردی است که 
فعالیت تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایرانی 

را دشوار کرده است. 
در ش��رایط کنونی ریسک نقل و انتقال پول 
به ش��دت افزایش یافته و ما ناچاریم بخشی از 
هزینه ص��ادرات را به  طور نق��دی از خریداران 
دریاف��ت کنی��م و در ازای آن بای��د تخفی��ف 
قابل توجهی را به آنها بدهیم. همین موضوعات 

از سود ما می کاهد. 

علی محمد زمانی
 مدیرعامل شرکت صبا فولاد زاگرس

 مرضیه احقاقی: 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: به منظ��ور حمایت از تولیدکنندگان 
فولاد و ضرورت توجه به ارزآوری زنجیره تولید 
ای��ن محصولات، هر گونه صادرات س��نگ آهن، 
کنس��انتره و گندل��ه فق��ط در ش��رایطی مجاز 
خواهد بود که نیاز تولیدکنندگان فولاد کش��ور 
تامین ش��ده باشد. بر این اساس، صادرات اقلام 
یادش��ده فقط ب��ا مجوز معاونت ام��ور معادن و 
صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
با پرداخت عوارض امکان پذیر خواهد بود. حال 
برای بررسی این موضوع به سراغ فعالان زنجیره 
ف��ولاد رفته  و نظ��ر آنها را در ای��ن زمینه جویا 

شده ایم.
بدون تردید، تولید محصولاتی با ارزش ا فزوده 
ب��الا و تکمیل زنجیره تولی��د از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اس��ت، اما در همین حال ایجاد توازن 
در زنجیره فولاد نیز باید مورد توجه قرار گیرد؛ 
یعنی سیاس��ت گذاران هر دو فاکتور یادش��ده 
را بای��د در کن��ار هم م��ورد توجه ق��رار دهند. 
محدودیت های صادراتی در زنجیره فولاد اغلب 
با هدف توسعه این صنعت اجرایی می شوند، اما 
گویی سیاست گذاران این زنجیره، توجه آنچنانی 
به توسعه بلندمدت ندارند؛ بنابراین چنانچه این 
سیاست های محدودکننده همچنان ادامه یابند، 
نباید چندان امیدی به بهبود شرایط این زنجیره 
در افق 1۴0۴ داشت. درواقع، باید منتظر شدت 
گرفت��ن ناهمگون��ی در زنجیره فولاد باش��یم، 
چراکه سیاس��ت های انقباضی به خروج سرمایه 
از حلقه های ابتدایی این زنجیره منجر می شود 

و زمینه های توسعه آن را از میان می برد.
فعالی��ت در هر حلقه تولید ب��ه ارز نیاز دارد، 
درنتیجه بخشی از این تولیدات باید به صادرات 
اختصاص یاب��د، اما تمایل به ص��ادرات در این 
زنجیره بیش از نیاز آنها برآورد می ش��ود. دلیل 
این موضوع را بای��د به تفاوت قابل توجه فروش 
در بازار داخلی و بازار بین المللی نسبت داد. در 
چنین ش��رایطی، می توان ب��ا تعدیل قیمت ها، 
زمینه تکمیل زنجیره ارزش فولاد را فراهم کرد. 

غیرکارشناسی  � صادرات،  ممنوعیت 
است

رئیس  اکبری��ان،  مهرداد 
انجم��ن تولیدکنندگان و 
س��نگ  صادرکنن��دگان 
ش��رایط  درب��اره  آه��ن 
س��نگ آهن،  ص��ادرات 
به   گندل��ه  و  کنس��انتره 
»روزگار معدن« گفت: تولیدکنندگان کنسانتره، 
گندله و واحدهای استخراج سنگ آهن مانند هر 
بنگاه تولی��دی دیگری در کش��ور، نیازمند ارز 
هس��تند. ای��ن واحدها ب��رای تامی��ن قطعات، 
ماشین آلات و تجهیزات مورد نیاز خود در تولید 
به ارز نیاز دارند. بر همین اس��اس نیز بخشی از 
تولید این واحدها باید به صادرات اختصاص یابد 
ت��ا بتوانن��د ارز مورد نی��از خود را ب��رای ادامه 

فعالیت تامین کنند.
درواق��ع از سیاس��ت گذاران ح��وزه مع��دن 
و صنایع معدن��ی انتظ��ار م��ی رود ب��ه ج��ای 
ممنوعیت های صادراتی، س��قفی را برای تامین 
نی��از صنایع داخلی تامین کنند. تولیدکنندگان 
حلقه های پایین دستی ملزم به تامین این سقف 
ش��وند و در ادام��ه مابقی تولید خ��ود را بدون 
هیچ گون��ه ممنوعی��ت و عوارضی ص��ادر کنند. 
در چنین ش��رایطی زمینه برای نوسازی صنایع 

بالادستی در زنجیره فولاد فراهم می شود.
وی در زمینه انتش��ار اطلاعیه  از سوی وزارت 

صنع��ت، مع��دن و تج��ارت درب��اره ممنوعیت 
صادرات سنگ آهن، کنس��انتره و گندله گفت: 
این قانون از گذش��ته اجرایی می ش��د و تاثیری 
بر فعالیت ما ندارد. درواقع این اطلاعیه به دنبال 
انتشار شایعاتی مبنی بر ممنوعیت کامل سنگ 

آهن منتشر شد.
درحال حاضر، صادرات سنگ آهن، کنسانتره 
و گندله با 2 شرط انجام می شود؛ نخست اینکه 
صادرات محصولات یادش��ده مستلزم پرداخت 
عوارض 25 درصدی اس��ت. ص��ادرات تولیدات 
مورد بحث منوط به کس��ب مج��وز از معاونت 
معدن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اس��ت. ضمن اینک��ه هیچ ضمانت 100 
درصدی ب��رای اخذ مجوز صادراتی وجود ندارد 
و به بسیاری از متقاضیان مجوز داده نمی شود. 
درواقع، کسب این مجوز برای صادرات به منزله 

سدی بزرگ در مسیر صادرات است. 
معاون��ت مع��دن و صنایع معدن��ی وزارتخانه 
نی��ز تاکی��د دارد: در صورتی که می��زان تولید 
س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله م��ازاد بر نیاز 
داخل��ی باش��د، مجوزهای لازم ب��رای صادرات 
آن ص��ادر می ش��ود؛ یعنی محدودی��ت کاملی 
در بخش صادرات وج��ود دارد.با این وجود، در 
همی��ن مدت اخی��ر برخی فولادی ه��ا به دنبال 
گرفتن ممنوعی��ت کامل صادرات در حلقه های 
بالادس��تی زنجیره فولاد بودند. این درخواست 
به  هیچ وجه کارشناس��ی نیست. حال اطلاعیه 
یادش��ده حکای��ت از آن دارد که صادرات طبق 
ضوابط تعیین ش��ده )که بسیار هم سختگیرانه 

هستند( ادامه خواهد یافت.
رئیس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
س��نگ آهن گفت: ممنوعیت کامل سنگ آهن، 
کنس��انتره و گندله با ه��دف حمایت از صنعت 

ف��ولاد داخلی مطرح می ش��ود. ام��ا این مطلب 
کاملا غیرکارشناسی اس��ت. در موارد متعددی 
در  مع��ادن،  از  ش��ده  اس��تخراج  س��نگ آهن 
واحدهای داخل��ی قابلیت تغلیظ ن��دارد، حال 
چرا باید صادرات این افراد ممنوع ش��ود، جای 
س��وال و تعجب دارد. درواقع باید تاکید کرد که 
ممنوعیت صادرات به صورت عام و کلی اش��تباه 

است. 
وی گفت: ممنوعیت صادرات محصولات مورد 
بحث باید به معاونت معدنی وزارتخانه س��پرده 
ش��ود، اما نه به شیوه س��ابق و با نظر سلیقه ای 
مدیران، بلکه باید مکانیس��می کارشناسی برای 
آن طراح��ی ش��ود. در ادام��ه، بای��د از نظرات 
تخصص��ی تش��کل های بخ��ش خصوص��ی نیز 

استفاده شود. 
اکبری��ان اف��زود: ای��ن دس��ت محدودیت ها 
نه تنها کمکی به توس��عه صنعت فولاد کش��ور 
نمی کن��د، بلکه تولی��د در زنجیره ف��ولاد را با 
انواع ناهمگونی ها روبه رو خواهد کرد. متاسفانه 
دولت ه��ای پیش��ین در برخورد ب��ا حلقه های 
بالادس��تی زنجیره فولاد، سیاست های انقباضی 
و محدودکننده ای را در پیش گرفته اند. ما بارها 
درخواس��ت کردیم، که در بره��ه ای از زمان به 
فعالیت های معدنی کم��ک کنید و به ازای آن، 
توس��عه بخش معدن، اکتشافات و تولید هرچه 
بیش��تر را از فعالان این حوزه بخواهید،  اما هیچ 
حمایت��ی از س��رمایه گذاران این بخ��ش انجام 
نشد. تا جایی که بس��یاری از صاحبان سرمایه 
بخش خصوص��ی از ادامه فعالیت در این بخش 
دلسرد شدند. این دست اقدامات قهری، موجب 
می شود صاحبان سرمایه، حوزه دیگری را برای 
فعالیت انتخاب کنن��د و بخش معدن و صنایع 

وابسته به آن از گردونه رقابت خارج شوند. 

وی گفت: دولت در سال های گذشته صاحبان 
س��رمایه و معدن��داران را ب��ه کنسانتره س��ازی 
تشویق کرد، اما درنهایت در قبال تولیدات آنها 
انواع محدودیت ه��ا را اعمال کردند. محدودیت 
در ف��روش داخل��ی، تعیی��ن س��قف قیمت��ی، 
مهم تری��ن  از  و....  صادرات��ی  محدودیت ه��ای 
م��واردی بود که تولید ای��ن واحدها را با چالش 
روب��ه رو کرد. بدون تردید فع��الان اقتصادی در 
چنین موقعیتی ترجیح می دهند س��رمایه خود 
را به بخش دیگ��ری با محدودیت کمتر منتقل 

کنند. 
اکبریان در پایان خاطرنش��ان کرد: این دست 
اقدامات به دلیل منافع کوتاه مدت انجام می شود، 
در حالی که گویی سیاست گذاران از پیامدهای 
بلندمدت آنها ش��امل عدم توسعه در حلقه های 
بالادس��تی فولاد و ناهمگونی هرچه بیش��تر در 

این زنجیره غافل هستند.
ضرورت رقابت در زنجیره فولاد �

س��جاد غرق��ی، رئی��س 
و  مع��دن  کمیس��یون 
ات��اق  صنایع معدن��ی 
در  ای��ران  بازرگان��ی 
»روزگار  ب��ا  گفت وگ��و 
ک��رد:  اظه��ار  مع��دن« 
صنایع را با دستور و بخشنامه، نمی توان بهره ور 
اداره کرد. تعیین س��قف و کف فروش، میزان و 
نوع تولید، قیمت ف��روش، خریدار و... به منزله 
خارج کردن مناس��بات بازار از س��ازکار رقابتی 

است.
 این گونه فعالیت های دس��توری به بهای ایجاد 
رانت در یک بخش و به ضرر سایر تولیدکنندگان 
است. مکانیسم یادشده در هر حوزه ای که باشد، 

آن زنجیره را با اختلال روبه رو خواهد کرد. 
کما اینکه زنجیره فولاد در طول سالیان گذشته 
نیز با انواع اعمال سلیقه ها با چالش های اساسی 
روبه رو شده اس��ت. اعمال انواع محدودیت های 
صادراتی از سوی سیاست گذاران داخلی را باید 
از مهم ترین چالش هایی دانس��ت ک��ه فعالیت 
تولیدکنن��دگان را در ای��ن ح��وزه با دش��واری 

روبه رو می کند. 
این موانع در شرایطی که تحریم های بین المللی 

صادرات را به ش��دت دش��وار کرده، نقل وانتقال 
پول به س��ختی انج��ام می ش��ود و هزینه های 
متع��ددی را ب��ه صادرکنن��دگان وارد می کند، 

بسیار اشتباه است. 
تم��ام  وج��ود  ب��ا  ک��رد:  خاطرنش��ان  وی 
محدودیت های یادش��ده، چنانچه قیمت فروش 
در بازار داخلی مناس��ب باش��د، تولیدکنندگان 
نیز رقبت چندانی به صادرات نش��ان نمی دهند. 
یعنی بخشی از رغبت به صادرات به دلیل تفاوت 
قاب��ل توجه قیمت فروش در بازار داخلی و بازار 

جهانی است. 
غرقی گفت: تعیین قیمت به ش��کل دستوری 
و ممنوعیت صادرات زمینه افت سرمایه گذاری 
را در ی��ک ح��وزه فراه��م می کند. کم��ا اینکه 
محدودیت یادش��ده در بخش معدن پدید آمده 
است. براس��اس گزارش منتشر ش��ده از سوی 
مرکز آمار، میزان سرمایه گذاری در بخش معدن 
در مقایسه با سال ۹۶ حدود ۷۴ درصد کاهش 

داشته است. 
نتیج��ه چنین اش��تباهی در اف��ق 1۴0۴ به 
روش��نی دیده می شود. کس��ری قابل توجه در 
زنجی��ره تولید فولاد را باید مهم ترین چالش��ی 

دانست که در این حوزه پدید می آید. 
غرق��ی رقابت��ی ک��ردن قیمت ه��ا را راه حل 
اساسی در این زنجیره دانست و گفت: در چنین 
شرایطی حتی نیازی به وضع عوارض صادراتی 

هم وجود نخواهد داشت. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که 
سیاست های سرکوب قیمتی اشتباه و بازدارنده 
اس��ت. این دست فعالیت ها به سود یک حلقه و 
به ضرر س��ایر حلقه های تولید اس��ت. بر همین 
اس��اس نیز ۶ سال پیاپی اس��ت که سرمایه در 

بخش معدن ثابت مانده است. 
یعنی این ح��وزه هیچ جذابیتی ب��رای ورود 
س��رمایه گذاران ندارد. در چنی��ن موقعیتی هر 
روز ه��م محدودیتی جدید به ای��ن بازار افزوده 

می شود. 
ای��ن اقدامات ب��ه تعطیلی مع��ادن و خروج 
س��رمایه در این حلقه از زنجیره منجر می شود. 
درواق��ع، عدم س��رمایه گذاری در ای��ن زنجیره، 

تداوم آن را با مخاطره روبه رو می کند.

تولید ریل مطابق با استانداردهای جهانی در ذوب آهن اصفهان
درحال حاضر چند پروژه راه آهن در کش��ور آغاز ش��ده و 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان با تامین ریل مورد نیاز کشور با 
اس��تانداردهای جهانی، علاوه بر اینکه خودکفایی در تولید 
این محص��ول را محقق کرده، امکان ص��ادرات به بازارهای 

کشورهای همسایه هم به وجود آورده است.
به گزارش موج، راه آهن چابهار-زاهدان که ۶2۸ کیلومتر 
اس��ت با تامین ریل از سوی شرکت ذوب آهن اصفهان آغاز 
شده است. عباس خطیبی، معاون ساخت و توسعه راه آهن، 
اع��لام ک��رده: » با توجه به عقد ق��رارداد تامین 5 هزار تنی 
ریل ملی از ذوب آهن اصفهان، عملیات ریل گذاری مس��یر 
راه آهن چابهار-زاهدان آغاز شده و به منظور تسریع عملیات 
اجرایی در این خط راه آهن، هزار تن ریل تولیدی از شرکت 
ذوب آه��ن اصفهان در مرحله اول تحویل گرفته ش��ده و از 
اواخر خردادماه، عملیات ریل گذاری مسیر از سمت زاهدان 
در ایس��تگاه جیگولی آغاز ش��د.« از ای��ن رو می توان گفت 
درحال حاضر ش��رکت ذوب آهن اصفهان با تامین ریل مورد 
نیاز کشور با استانداردهای جهانی، علاوه بر اینکه خودکفایی 
در تولید ای��ن محصول را محقق کرده، ام��کان صادرات به 

بازارهای کشورهای همسایه هم به وجود آورده است.
منصور یزدی زاده، مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان 

در گفت وگو با موج با اشاره اینکه به شرکت ذوب آهن ماهانه 
10 ه��زار تن ریل برای تامین نیاز ریل داخلی که مبتنی بر 
سفارش اس��ت تولید می کند، گفت: اگر نیاز داخل بیش از 
این میزان باش��د امکان افزایش تولید تا 20 هزار تن در ماه 
را داریم. وی با بیان اینکه ریل های تولید ش��ده در ش��رکت 
ذوب آهن اصفهان دارای اس��تاندارد بین المللی بوده هستند، 
افزود: ریل تولیدی این ش��رکت قاب��ل رقابت با محصولات 
مشابه خارجی اس��ت و به دلیل نیاز کشور به این محصول، 
ریل برای قطارهای تا س��رعت 250 کیلومتر تولید می شود 
و البت��ه توان تولید ریل برای قطارهای با س��رعت بالاتر نیز 
وجود دارد که این موضوع براساس تقاضای بازار برنامه ریزی 
و تولید انجام می ش��ود. در همین راستا آمادگی برای تامین 

ریل پروژه قطار برقی تهران-مشهد را داریم.
او ب��ا تاکید ب��ر اینکه افزایش قیمت ارز در کش��ور صرفه 
اقتص��ادی واردات ریل را از بین برده اس��ت، اظهار کرد: در 
شرایط کنونی شرکت های که سفارش تامین ریل به شرکت 
ذوب آه��ن اصفهان داده اند پیش��تر وضعیت عرضه و قیمت 
را با تولیدات مش��ابه خارجی مقایسه کرده و دریافته اند که 
سفارش کالا به ش��رکت ذوب آهن اصفهان با همان کیفیت 

خارجی و حتی بهتر امکان پذیر است.

قابلیت تنوع تولید ریل �
تولیدات ریل در ش��رکت ذوب آهن اصفهان برای مصرف 
داخل��ی با ط��ول ۳۶ متری اس��ت، اما قابلی��ت تغییر طول 
متناس��ب با نیاز وزارت راه و شهرسازی وجود دارد، در واقع 
تولید ریل در این شرکت بر پایه استانداردهای جهانی است، 
بنابراین علاوه بر اینکه خودکفایی در تامین نیاز داخلی ریل 
محقق شده، امکان صادرات به بازارهای کشورهای همسایه 
ه��م وج��ود دارد. در واق��ع درحال حاضر هرچق��در میزان 
س��فارش ریل در کشور بالا برود ذوب آهن اصفهان می تواند 
می��زان تولید خود را افزایش دهد، زی��را محدودیت واردات 
ب��رای همه محصولات تولیدی داخل��ی از جمله محصولات 

ذوب آهن و به ویژه ریل در امسال عملیاتی خواهد شد.
مه��رداد تولائیان، معاون بهره برداری ش��رکت ذوب آهن 
اصفه��ان در گفت وگو با م��وج با اعلام اینک��ه آماده تامین 
ریل پروژه قطار س��ریع السیر اصفهان-تهران هستیم، گفت: 
درحال حاضر با توجه به توان شرکت ذوب آهن، ریل داخل 
کش��ور به طور 100درصد تامین خواهد شد و در گام بعدی 
صادرات ریل به کش��ورهای همس��ایه در دس��تور کار قرار 
خواهد گرفت، هرچند در ش��رایط کنون��ی تقاضا برای این 

محصول وجود دارد.

وی ب��ا بیان اینک��ه اگر در آینده تقاضا ب��رای نوع خاصی 
از محص��ولات افزایش یابد، به طور قط��ع برنامه ریزی برای 
تامین این محصولات انجام می ش��ود، افزود: ایران س��الانه 
ح��دود ۷0 ه��زار تن ریل نی��از دارد که ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان هم به تامین همین میزان تقاضا متعهد اس��ت، اما 
نباید بازارهای صادراتی را فراموش کرد، زیرا این شرکت در 
سال های اخیر توانسته با تولید ریل با استاندارد جهانی همه 
مش��تریان داخلی را جذب کند و پیشنهاد برای تامین ریل 

بازار خارجی نیز داشته باشد.
ه��م اکن��ون 200 هزار ت��ن ظرفیت تولید ری��ل آهن در 
ش��رکت ذوب آهن ایجاد ش��ده و واردات ریل ممنوع ش��ده 
اس��ت و اگر کسی بخواهد ریل به کش��ور وارد کند، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت درصورت��ی تاییدیه می دهد که در 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان تولید نش��ود، ، برای نمونه ریل 
KP120 برای تردد جرثقیل های س��نگین استفاده می شود 
و جزو محصولات تولیدی ذوب آهن نیست و امکان واردات 
دارد، اما برای سایر ریل های مورد نیاز کشور سازوکار ویژه ای 
تنظیم ش��ده ک��ه باید ذوب آهن اصفه��ان تایید کند که بر 
مبنای اطلاعات موجود در ۶ ماه گذشته هیچ مجوزی برای 

واردات ریل قطار و ریل مترو صادر نشده است.
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اخبار

جزییات تعطیلی معدن شن 
و ماسه در برخوردار

فرماندار دلفان در خصوص تعلیطی و ش��رایط 
مع��دن ش��ن و ماس��ه روس��تای »برخ��وردار« 

توضیحاتی ارائه داد.
حش��مت بهمنی در گفت وگو ب��ا فارس درباره 
اخبار منتشر ش��ده مبنی بر تعطیلی معدن شن 
و ماس��ه روس��تای برخوردار اظهار کرد: تعطیلی 
این معدن براس��اس هیچ حکم قضایی یا مصوبه 
شورای تامین، دستور فرماندار و نیروی انتظامی 
نبوده است. وی گفت: صاحب معدن هر زمان که 

بخواهد می تواند معدن را بازگشایی کند.
فرمان��دار دلفان افزود: ظاه��را این تعطیلی به 
در خواس��ت و به نوعی واسطه گری یکی از افراد 
بوده و صاحب معدن می تواند از شخصی که این 

درخواست را کرده اقامه دعوی کند.
بهمن��ی با بی��ان اینکه فعالیت معدن ش��ن و 
ماس��ه روس��تای برخوردار از ابتدا قانونی بوده و 
کلیه اس��تعلامات قانونی را دارد، عنوان کرد: در 
ش��ورای تامین مصوب شده که اگر بر اثر فعالیت 
معدن خسارتی برای اهالی آن منطقه ایجاد شده 
باید صاحب معدن آن را پرداخت کند. وی تاکید 
کرد: اینکه عده ای با تجمعات غیرقانونی اقدام به 

بستن راه کنند حرکتی نسنجیده است.
فرمان��دار دلف��ان گف��ت: اما نکت��ه جالب این 
اس��ت که تاکنون حتی یک صفحه دادخواس��ت 
یا درخواس��ت از س��وی م��ردم معت��رض برای 

فرمانداری ارسال نشده لست.
وی در پای��ان صحبت های خ��ود گفت: حدود 
سی نفر از بزرگان و  معتمدان روستا و شهرستان 
صورت جلس��ه  ای را تهیه کرده ان��د که در آن به 
فعالیت معدن تا ص��دور حکم قضایی همچنین 
ممنوعیت هرگونه تجمعات غیرقانونی اشاره شده 

است.

آلودگی زیست محیطی 
کارخانه سیمان بوکان 

برطرف شد
رئی��س اداره حفاظ��ت محیط زیس��ت بوکان 
گفت: آلودگی زیس��ت محیطی کارخانه سیمان 
ای��ن شهرس��تان ناش��ی از خ��روج گردوغبار از 

دودکش های آن برطرف شد.
آوات بازی��ار در گفت وگو با ایرنا، با بیان اینکه 
این کارخانه س��یمان اخیرا مورد پایش و بازدید 
کارشناس��ان محیط زیس��ت قرار گرفته اس��ت، 
اظهارکرد: کارشناسان این اداره در این بازدید از 
روند تعمیرات و تعویض فیلترهای کارخانه دیدن 

کرده و آن را مورد بررسی قرار دادند. 
وی اف��زود: در این بازدید مش��خص ش��د که 
ای��ن واحد صنعتی با تعویض کیس��ه و کیج های 
سیس��تم فیلترینگ و تعمیرات اساسی در زمینه 
حذف کامل گردوغب��ار خروجی دودکش اصلی 
خود مش��کل آلایندگی این واح��د را رفع کرده 
اس��ت. رئیس اداره حفاظت محیط زیست بوکان 
ادامه داد: با رفع این مشکل بخشی از خط تولید 
ای��ن واحد تولیدی که به دلیل بروز این مش��کل 
زیس��ت محیطی متوقف ش��ده بود دوب��اره آغاز 
به کار کرده است. بازیار افزود: دیگر سیستم های 
کنت��رل آلایندگ��ی این واح��د صنعتی همچون 
سیس��تم آنلای��ن غبارس��نج، الکتروفیلت��ر، بگ 
فیلترهای نصب شده در نقاط مختلف خط تولید، 
س��یکلون ها و تصفیه خانه نیز در این پایش مورد 
بازدی��د قرار گرفته و نحوه عملکرد آنها بررس��ی 
ش��د.  وی اضافه ک��رد: در این بازدی��د میدانی، 
برنام��ه عملیات��ی و نحوه مدیریت پس��ماندهای 
عادی، صنعتی و ویژه کارخانه نیز بررسی و مورد 
پایش کارشناس��ان مربوطه محیط زیس��ت قرار 
گرفت. این کارخانه از ابتدای خرداد ماه امس��ال 
بخش��ی از خط تولید خود را به دلیل انجام این 
تعمیرات اساس��ی و گس��ترده متوقف کرده بود. 
کارخانه س��یمان کاوان بوکان در سال ۱۳۸۱ با 
نام س��یمان سردار تاسیس شد و در سال ۱۳۸۴ 
عملی��ات اجرای این کارخانه با تس��هیلات ارزی 
ریالی بانک ملی آغاز ش��ده و مراحل س��اخت و 
اجرایی کارخانه در سال ۱۳۸۹ پایان یافت و در 
همان سال راه اندازی شد و در سال ۱۳۹۱ پروانه 
بهره ب��رداری را کس��ب کرد. بهره ب��رداری از گاز 
طبیعی و جایگزینی سوخت پاک به جای مازوت 
نص��ب و راه اندازی سیس��تم پای��ش آنلاین غبار 
خروجی دودکش اصلی اخذ گواهینامه استاندارد 
ایزو ۱۴۰۰۱ )سیستم مدیریت زیست محیطی( 
بهره ب��رداری از واحد تصفیه خانه و اس��تفاده از 
پس��اب خروجی جهت آبیاری بخشی از اقدامات 

محیط زیستی این کارخانه است.

مع��اون معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان کرمانش��اه از ذخیره قطعی بیش از 6 میلیارد 

تنی معادن کرمانشاه خبر داد.
عزت الله حاصلی در گفت وگو با ایس��نا، با اشاره به آخرین 
وضعیت معادن و صنایع معدنی استان کرمانشاه، اظهار کرد: 
۲۰۹ فق��ره پروانه بهره برداری از معادن در کرمانش��اه صادر 

شده که از این تعداد هم اکنون ۱۵۷ معدن فعال است.
وی س��رمایه گذاری انجام ش��ده در معادن فعال استان را 
۷۵۰ میلی��ارد توم��ان برآورد ک��رد و ادام��ه داد: هم اکنون 
نزدی��ک به ۱۷۰۰ نفر به طور مس��تقیم و بی��ن ۳ تا ۴ هزار 
نفر به صورت غیرمس��تقیم در معادن کرمانش��اه مشغول به 

کار هستند.
مع��اون معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان کرمانش��اه میزان برداشت س��الانه از معادن 
کرمانش��اه را ح��دود ۷ میلیون تن اعلام کرد و یادآور ش��د: 
برآورد می شود ذخیره قطعی معادن استان بیش از 6میلیارد 

تن باش��د. حاصلی عمده ذخایر معدنی اس��تان را نیز مربوط 
به مصالح س��اختمانی دانس��ت و اضافه ک��رد: از پروانه های 
بهره برداری صادر ش��ده در استان نیز س��نگ های مرمریت، 
مرمیت دولومیت، مخلوط کوهی و بیتومین بیش��ترین سهم 

را دارد.
به گفته این مس��ئول، معادن دیگری ش��امل س��نگ گچ، 
فلدسپات، س��یلیس، آهک و مارن، خاک صنعتی، هگماتیت 

و... نیز در اس��تان وجود دارد که تعداد آنها کمتر اس��ت. وی 
اضافه کرد: یبشترین معادن را نیز در حوزه سنگ تزئینی در 
اس��لام آبادغرب، کرمانشاه و هرس��ین و در حوزه قیرطبیعی 

در گیلانغرب داریم.
مع��اون معادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
وتجارت اس��تان کرمانش��اه اش��اره ای هم به وضعیت معادن 
راکد استان داش��ت و گفت: ۵۲ معدن راکد در استان داریم 

که امسال برای فعال سازی ۲۰ مورد از آنها برنامه داریم.
وی تاکید کرد: از ابتدای امسال تاکنون نیز ۷ معدن فعال 

شده و بزودی احیا ۴ معدن دیگر را نیز خواهیم داشت.
حاصلی اش��اره ای هم ب��ه وضعیت صنایع معدنی اس��تان 
داش��ت و گفت: در کرمانشاه ۲۹۴ واحد صنایع معدنی داریم 
ک��ه س��رمایه گذاری آنها نزدی��ک به ۷۷۰ میلی��ارد تومان و 

اشتغالزایی مستقیمی که دارند نیز ۷۸۰۰ نفر است.
به گفته این مس��ئول، ۹۳ واحد در زمینه ش��ن و ماس��ه، 
6۹واح��د قطعات بتن��ی، ۳۰ واحد آجر فش��اری، ۳۱ واحد 

س��نگبری و ۱۷ واحد در زمینه تولید آسفالت فعالیت دارند 
ک��ه بیش��ترین واحدهای صنای��ع معدنی اس��تان را به خود 

اختصاص می دهند.
مع��اون معادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت،  معدن 
وتج��ارت اس��تان کرمانش��اه از مهم تری��ن چالش های پیش 
روی مع��ادن اس��تان که مانع ج��ذب س��رمایه گذار در این 
حوزه می ش��ود هم ی��اد کرد و گفت: یک��ی از مهم ترین این 
موانع مش��کل با س��ایر دس��تگاه ها خصوصا منابع طبیعی و 
راه و شهرس��ازی در زمین��ه صدور مجوزها اس��ت. حاصلی 
خاطرنشان کرد: مانع دیگر توسعه معادن و صنایع وابسته به 
آن کمبود نقدینگی و مشکلات تامین منابع مالی برای ورود 

سرمایه گذاران است.
وی ب��ا بیان اینک��ه اس��تفاده از ظرفیت مع��ادن نیازمند 
بهره مندی از فناوری روز در زمینه استخراج و فرآوری است، 
افزود: متاسفانه در این زمینه کاستی هایی خصوصا در زمینه 

معادن بیتومین داریم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت همدان از شناسایی 
۴پهن��ه معدنی جدی��د برای اس��تان خب��ر داد و گفت: این 
مناطق پ��س از اتمام عملی��ات پی جویی ب��رای واگذاری به 

سرمایه گذاران آماده می شود.
حمیدرضا متین در گفت وگو با ایرنا اظهارکرد: این پهنه ها 

مناطق امیدبخش��ی برای اکتش��اف و بهره برداری سنگ های 
معدن��ی به ش��مار می روند. وی تاکی��د ک��رد: پهنه های یاد 
ش��ده بیش��تر در مناطق جنوبی اس��تان واقع شده که طبق 
بررسی های ژئوفیزیکی کارشناسان از نظر ذخایر معدنی فلزی 
به ویژه آهن، س��رب، مس و طلا غنی هستند. رئیس سازمان 

صنعت، معدن و تجارت همدان گفت: از ۴پهنه فوق عملیات 
پی جویی و شناسایی ۲ پهنه به اتمام رسیده و پهنه های دیگر 
در حال تکمیل اطلاعات و گذراندن فرآیندهای لازم هستند. 
متین با اش��اره به فعالی��ت ۲۸۳ معدن و ۳۲۴ صنایع معدنی 
در اس��تان اف��زود: هم��دان ظرفیت های بیش��تری در زمینه 

اکتشاف معدن دارد که با تعریف پهنه های جدید می توان این 
ظرفیت های بالقوه را فعال کرد.

در اس��تان هم��دان ۳۰ نوع م��اده معدنی وج��ود دارد که 
س��یلیس، فلدسپات، گرانیت و دولومیت از سنگ های معدنی 

شاخص این منطقه به شمار می آیند.

ذخیره 6 میلیارد تنی معادن کرمانشاه

4 پهنه معدنی جدید در همدان شناسایی شد

شرکت های تولید سیمان خوزستان گرفتار هزینه های حمل
 گروه معدن: 

پ��س از گذش��ت ۲ س��ال از اجرای بخش��نامه 
محاس��به کرای��ه حمل س��یمان بر اس��اس تن - 
کیلومت��ر در خوزس��تان، میزان کرای��ه حمل بار 
در این اس��تان نس��بت به سایر اس��تان ها افزایش 
۲ برابری داشته اس��ت و این افزایش ش��رکت های 
تولید س��یمان به عنوان عمده ترین صاحبان کالا 

در خوزستان را با مشکل روبه رو کرده است.
ضرورت ورود سازمان راهداری به  �

قیمت های حمل کالا در خوزستان
به گزارش ایرنا، حمزه خس��روانی، معاون اداره  
کل جذب و حمایت از س��رمایه گذاری استانداری 
خوزس��تان با تاکید بر اینکه شرایط موجود برای 
بخ��ش تولید اس��تان ب��ه خصوص ش��رکت های 
س��یمانی مش��کلات و معضلات زی��ادی در حوزه 
عرضه محصولات و هزینه های حمل ایجاد کرده، 
گفت: تفاوت هزینه حمل بار در استان خوزستان 
نس��بت به دیگر اس��تان های کش��ور در قالب تن 

کیلومتر تبعات نگران کننده ای را در پی دارد.
وی با تاکید بر اینکه از رئیس سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای کش��ور خواس��ته می شود تا 
ش��خصا به این موضوع ورود کن��د، گفت: تعیین 
تکلیف قطعی درباره قیمت های حمل بار توس��ط 
وی می توان��د از تبدی��ل دغدغه ه��ای اقتصادی 
این موض��وع به دغدغه ه��ای اجتماعی احتمالی 

پیشگیری کند.
معاون اداره  کل جذب و حمایت از سرمایه گذاری 
استانداری خوزستان از قیمت بالای حمل کالا در 
استان به عنوان یک گرداب که بخش تولید استان 
را به مخاطره انداخته یادکرد و افزود: مستندات و 
دس��تورالعمل های قانونی در اختیار ما قرار گرفته 
که نشان دهنده این است که ضرایب قیمت حمل 
کالا در استان از پایه کارشناسی برخوردار نیست.

هزین�ه ب�الای حمل ب�ار واحدهای  �
تولیدی را زمین گیر کرده است

محمد عبی��اوی، رئیس کمیس��یون بازرگانی، 
حمل ونقل و گمرک اتاق بازرگانی اهواز با اشاره به 
تلاش انجمن رانندگان اهواز با عنوان به روزرسانی 
نرخ ه��ای کرایه حم��ل جاده ای جه��ت افزایش 
ن��رخ برمبنای ت��ن کیلومتر بیان کرد: متاس��فانه 
درحال حاض��ر هزینه های مرب��وط به حمل بار در 
استان نسبت به سایر استان ها بالاتر است؛ که این 
موضوع منجر به کاهش سهم بازار تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان خدمات حمل ونقل در اس��تان 
و گرانی بهای تمام ش��ده اقلام تولیدی، نرخ نهایی 
مصرف کنن��ده و همچنین رک��ود تولید و فروش 

کارخانجات بومی شده است.
وی ای��ن ش��رایط را باع��ث زمین گی��ر ش��دن 
واحدهای تولیدی استان دانست و افزود: در سایر 
ش��هرها نرخ اعلام ش��ده را مبنای پایه کرایه قرار 
می دهند ولی در اهواز از آن به عنوان صافی راننده 
تفس��یر می گردد و نرخ درج شده در بارنامه بسیار 

بالاتر از نرخ های کارشناسی اعمال می شود.
تفاوت اعمال هزینه های حمل  �

محمد حاج نایب، مدیرعامل ش��رکت س��یمان 
خوزس��تان همچنی��ن یک��ی از مهم ترین عوامل 
تحمیل هزینه به صنعت س��یمان در خوزستان را 
نرخ تن کیلومتر دانس��ت و گفت: برآوردهای مالی 
حاکی از این اس��ت که هزینه های این شرکت در 
امس��ال بی��ن ۵۰ تا 6۰ درصد افزای��ش یافته که 
این موضوع نش��ان دهنده زی��ان عملیاتی در این 

شرکت است.
وی ب��ا بیان اینک��ه نحوه اجرای ت��ن کیلومتر 
در خوزس��تان ج��ای تعج��ب دارد، ادام��ه داد: 
تلاش ه��ای متعددی ب��رای اصلاح ای��ن روند از 

طریق شرکت های تولید کننده به ویژه در صنعت 
سیمان انجام شد، اما هیچکدام از آنها به رفع این 

مشکل منجر نشد.
ح��اج نای��ب تصریح ک��رد: گران��ی حم��ل کالا 
در اس��تان نس��بت به سراسر کش��ور، باعث نفوذ 
و عرض��ه محص��ولات ش��رکت های تولیدکننده 
س��یمان از اس��تان های دیگر به خوزس��تان شده 
که این موضوع ، کاهش قدرت رقابت تولید کننده 
داخلی را درپی داش��ته اس��ت. مدیرعامل شرکت 
س��یمان خوزس��تان قیمت واقعی ه��ر تن از این 
محص��ول را 6 میلی��ون ری��ال عنوان کرد و گفت: 
این درحالی اس��ت که سیمان هم اکنون با قیمت 
 هرت��ن به مبل��غ ۲ میلیون ریال در ب��ازار عرضه 

می شود.
حاج نایب یادآورش��د: در صورتی می توان گفت 
که نرخ تن کیلومتر حمل بار در خوزستان عادلانه 
اس��ت که تولیدکننده سیمان در استان بر اساس 
هزین��ه تولید و با قیمت واقعی محصولات خود را 

بفروش برساند.
مدی��ر کارخان��ه ش��رکت س��یمان کارون ب��ا 
انتقاد از برخی دخالت های انجام ش��ده از س��وی 
دس��تگاه های اجرای��ی در راس��تای فراهم کردن 
زمینه افزایش قیمت حمل کالای تولیدی صنعت 
سیمان، گفت: کارخانجات در حال تولید هستند 
و رانندگان نیز مشغول حمل کالا؛ اما هرچندوقت 
یک بار مکاتبات و بخشنامه هایی با عنوان افزایش 
قیم��ت در قالب تن کیلومتر به ش��رکت ها اعلام 

می شود.
افزای�ش دوب�اره قیم�ت حمل کالا  �

شوک جدید به صنعت سیمان
الخاص دس��تاران، مدیر فروش شرکت سیمان 
بهبه��ان نی��ز در این رابط��ه تولی��د و توزیع این 
محص��ول را دارای یک چرخ��ه مرتبط با یکدیگر 
دانس��ت و بی��ان  ک��رد: درصوت��ی ک��ه هرکدارم 
از ابع��اد تع��ادل در چرخ��ه عرض��ه محص��ول 
 ناپای��دار ش��ود، مصرف کنن��ده دچ��ار مش��کل 

خواهد شد. 
وی ادامه داد: اگر مردم را به عنوان مصرف کننده 
ای��ن خدم��ات تولیدی م��ورد توجه ق��رار دهیم، 
 نی��از اس��ت برخی مس��ائل همواره م��ورد تاکید

 قرار بگیرند. 
دس��تاران با اش��اره ب��ه اینکه آخری��ن افزایش 
قیمت حمل کالا بر اس��اس تن کیلومتر در بهمن 
ماه س��ال گذشته انجام ش��د، گفت: از این تاریخ 

تاکنون شرکت های تولیدی دچار شوک جدی در 
زمینه هزینه های جاری بودند و به تازگی در حال 
ورود ب��ه دوره ثبات کاری بودند که با طرح مجدد 
افزایش قیمت ها، بخش مهمی از برنامه ریزی های 
کاری ای��ن صنعت تحت تاثیر ق��رار گرفت. مدیر 
فروش شرکت سیمان بهبهان تصریح کرد: نرخ تن 
کیلومتر در دیگر استان های کشور بر اساس توافق 
بین صاحبان صنایع و انجمن رانندگان انجام شده 
و بعد از آن توس��ط دس��تگاه های مربوطه مصوبه 
افزایش قیمت ابلاغ ش��د؛ اما در استان خوزستان 
ابتدا دستورالعمل افزایش قیمت ابلاغ شده و بعد 
عنوان می کنند که با انجمن رانندگان وارد مذاکره 

شوید.
دس��تاران یادآورش��د: ب��ه دلیل قیم��ت پایین 
حمل کالا در اس��تان های دیگ��ر، بخش زیادی از 
محصولات تولیدی کارخانجات غیرخوزستانی در 
حال ورود به اس��تان است و این درحالی است که 
کارخانجات داخلی به دلیل گرانی بسیار بالا حمل 

امکان رقابت با چنین محصولاتی را ندارند.
 وی ب��ا انتق��اد از س��تاد تنظی��م بازار اس��تان 
درخص��وص تصمیم گی��ری ب��رای تعیین تکلیف 
قیم��ت حم��ل کالا بدون حض��ور تولیدکنندگان 
و صاحب��ان ب��ار، گفت: افزای��ش قیمت حمل اگر 
در دوره فعل��ی اجرایی نش��ود ام��ا حتما در آینده 
انج��ام می ش��ود و ب��ه همی��ن دلیل لازم اس��ت 
 ت��ا ای��ن افزایش ن��رخ به ص��ورت کارشناس��ی،

اصلاح شود.
قیمت حمل بار در سال گذشته 4بار  �

افزایش یافت
مهران عزیزی، رئیس انجمن صنفی شرکت های 
حمل ونق��ل کالای اهواز در این رابطه با اش��اره به 
اینکه طی س��ال گذش��ته ۴ بار قیمت حمل بار بر 
اس��اس تن کیلومتر در اس��تان خوزستان افزایش 
یاف��ت، گفت: بر اس��اس قانون تجارت باید تعیین 
نرخ حمل به صورت توافقی از س��وی شرکت های 

حمل ونقل و صاحبان کالا انجام شود. 
وی ادام��ه داد: ام��ا متاس��فانه این رون��د انجام 
نمی شود و این رانندگان هستند که برای حمل بار 
نرخ تعیین می کنند و با توجه به تجربه اعتصابات 
کامیونداران در سال های اخیر دیگر امکان تعیین 

توافقی این نرخ وجود ندارد. 
عزیزی با تاکید بر اینکه نرخ حمل کالا همانطور 
که برای دیگر نقاط کش��ور اعمال شده باید برای 
اهواز و اس��تان خوزس��تان هم اعمال شود، گفت: 

از اداره راه��داری و حمل ونق��ل جاده ای اس��تان 
خواسته می شود تا در این رابطه بررسی های لازم 

را در دستور کار خود قرار دهد. 
رئی��س انجمن صنفی ش��رکت های حمل ونقل 
کالای اهواز اجرای شاخص های فعلی تن کیلومتر 
در اس��تان برای فعالان این حوزه مشکلات جدی 
را همراه با مش��کلاتی عنوان ک��رد و گفت: از بین 
۸۴ ش��رکت فعال در حوزه حمل ونقل امروز تنها 
۲۰ ش��رکت در حال فعالیت هس��تند که همگی 
کمیسیون های بسیار بالایی را برای حمل بار اخذ 

می کنند.
پافشاری انجمن رانندگان  �

ناجی س��لامی، مدیر کانون  انجمن های صنفی 
کارگ��ری رانندگان ن��اوگان حمل  کالای جاده ای 
سراس��ر کش��ور در چهل و نهمین نشست شورای 
گفت وگ��وی دول��ت و بخ��ش خصوصی اس��تان 
ب��ا بیان اینکه در س��ال ۹۷ مش��کلات رانندگان 
به قدری زیاد ش��ده بود که منجر به توقف اجباری 
کامیون ها شود، گفت: در این دوره نوسانات قیمت 
قطعات یدکی ازجمله قیمت لاس��تیک باعث بروز 
مش��کلات زیادی ش��د که طی یک مصوبه ای در 
ش��ورای عالی ترابری کشور، نرخ شاخص حمل بار 

با کمترین قیمت در آن سال تعیین شد.
وی با بیان اینکه در دوران شیوع ویروس کرونا، 
رانندگان نیز ازجمله مش��اغلی هس��تند که دچار 
خسارت های زیادی شده اند، افزود: در این دوره به 
دلیل مس��ائل ایجادشده تعداد زیادی از رانندگان 
خانه نش��ین شدند و همچنین به دلیل بدهی های 
بانکی و جرائم ناشی از تأخیر در پرداخت اقساط، 

متحمل خسارت زیادی هستند.
وی از عدم نظارت کافی بر بازار لوازم و تجهیزات 
ماش��ین آلات انتقاد کرد و ادامه داد: به عنوان مثال 
نب��ود نظارت ه��ای لازم از س��وی وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت باعث افزایش قیمت لاس��تیک 
ایران��ی، هن��دی و اروپای��ی ب��ه ترتی��ب افزون بر 
۸۰میلی��ون ری��ال، ۱۲۰ میلی��ون ری��ال و ۱۸۰ 

میلیون ریال شده است.
ب��ه گفته رئیس انجمن صنف��ی رانندگان اهواز 
بخاط��ر افزایش هزینه ها اس��ت ک��ه امکان تداوم 

فعالیت برای رانندگان وجود ندارند.
اج�رای بخش�نامه ت�ن کیلومت�ر ب�ا  �

نظارت اداره کل راهداری خوزستان
امیرحس��ین نظ��ری، رئیس س��ازمان صنعت، 
در  همچنی��ن  خوزس��تان  تج��ارت  و  مع��دن 

ش��ورای گفت وگوی دول��ت و بخش خصوصی در 
خص��وص موضوع نب��ود نظارت ب��ر قیمت حمل 
بار در اس��تان بی��ان کرد: این س��ازمان از اجرای 
بخش��نامه تن کیلومتر در استان جلوگیری کرده 
درصورت��ی  ک��ه اداره کل راه��داری و حمل ونقل 
ج��اده ای اس��تان بر این اعتقاد اس��ت که موضوع 
این بخش��نامه سراسری است و اگر این بخشنامه 
در اس��تان اجرا نش��ود ممکن اس��ت مشکلاتی از 
 جمله کمب��ود خدمات در حوزه حمل ونقل ایجاد 
ش��ود. وی افزود: به نظر می رس��د که با اجراشدن 
این بخش��نامه ام��کان تخلف از س��وی رانندگان 
وج��ود نخواه��د داش��ت و اداراه کل راه��داری و 
 حمل ونقل ج��اده ای متولی نظارت بر اجرای این

 بخشنامه است.
نظ��ری همچنین در خص��وص موضوع قیمت 
س��یمان بیان کرد: پیش از ش��یوع ویروس کرونا، 
ش��رکت های تولیدی استان تلاش داشتند که به 
شکل های مختلف کلینکر را به خارج کشور صادر 
کنن��د، اما درحال حاضر با وج��و محدودیت هایی 
مانن��د وجودتحریم ه��ا، ای��ن ش��رکت ها دچ��ار 

چالش های متعددی شده اند.
وی با بیان اینکه تولید مواد معدنی و سیمانی در 
اس��تان از جهت کیفیت با دیگر استان های کشور 
قابل مقایس��ه نیست، افزود: س��یمان استان های 
دیگ��ر از کیفیت قابل توجهی برخ��وردار نبوده و 
بر همین اس��اس هزینه تمام  ش��ده تولید آن در 

شرکت های خارج از استان، پایین تر است.
نظ��ری تصری��ح ک��رد: بنظر می رس��د افزایش 
قیم��ت حم��ل بار و اجرایی ش��دن ت��ن کیلومتر 
 به صنعت س��یمان در خوزس��تان آس��یب جدی 

وارد می کند.
ی�ک  س�وم قیمت تم�ام  ش�ده کالا  �

مربوط به هزینه های حمل ونقل است
ش��هلا عموری، رئیس ات��اق بازرگانی، صنایع، 
مع��ادن و کش��اورزی اهواز با بیان اینکه مش��کل 
اصلی ش��رکت های حمل ونقل اج��رای طرح تن 
کیلومت��ر اس��ت، گف��ت: مبل��غ اعلام��ی موجب 
اعتراض برخی رانندگان ش��ده و باعث تعیین نرخ 
جدیدی از س��وی رانندگان ش��د که قیمت آن با 

سایر استان های کشور متفاوت است. 
وی ادامه داد: با توجه به اینکه یک  س��وم قیمت 
تمام  شده کالا مربوط به هزینه های حمل ونقل آن 
اس��ت، قطعا اگر این نرخ بالاتر از استان های دیگر 
باشد، کالاهای تولیدی در خوزستان قابل رقابت با 
دیگر مناطق کشور نخواهد بود. وی گفت: طبیعی 
اس��ت که اگر قیمت تمام  ش��ده کالا افزایش پیدا 
کن��د، بخش خصوصی نمی توان��د به فعالیت های 
خ��ود ادامه دهد و درنتیجه کامیونداران نیز بیکار 
خواهند شد و بر همین اساس لازم است به راهکار 
مناس��بی برای رفع مشکل هر ۲ طرف دست پیدا 

کرد. 
رئیس اتاق بازرگانی اهواز همچنین خواس��تار 
توجه هرچه بیشتر اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای استان نسبت به ابعاد کارشناسی بخشنامه 
تن کیلومتر بر فعالیت های بخش خصوصی ش��د 
و اف��زود: ای��ن اداره کل بای��د تعام��ل و همکاری 
بیش��تری با فعالان بخش خصوصی داش��ته باشد 
تا از این طریق به بخش��ی از مش��کلات این حوزه 
 در س��الی که به نام جهش تولید نامگذاری شده، 

رفع شود. 
عم��وری تصریح ک��رد: این در حالی اس��ت که 
برخ��ی بی توجهی ه��ا در حوزه تج��ارت خارجی 
و پایانه های مرزی اس��تان، ام��ر صادرات و حمل 
کالای تجاری را با مش��کل روب��ه رو کرده که باید 

این موضوع نیز مورد رسیدگی قرار بگیرد.
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روی خط خبر

واردات ف��ولاد امریکا در امس��ال ۱۹ درص��د کاهش یافته 
است، این موضوع در نتیجه آشفتگی اقتصادی ناشی از همه 
گیری ویروس کرونا اس��ت که منجر به کاهش مصرف فولاد 
در صنایعی مانند خودروس��ازی، لوازم خانگی و بس��یاری از 

محصولات دیگر شده است.
به گزارش ایلنا، براساس اطلاعات اداره آمار ایالات متحده، 
ای��ن کش��ور در ماه م��ی ۱.۷۹ میلیون تن ف��ولاد وارد کرده 
 اس��ت که نس��بت به ماه آوریل ۳۵.۵ درصد کاهش داش��ته 

است.

 واردات فولاد نهایی با ۱۳.۲ درصد کاهش به ۱.۴۸ میلیون 
تن رسیده است.

طبق اعلام انس��تیتو آهن و فولاد امریکا، در ۵ماه نخس��ت 
سال، واردات فولاد با کاهش ۱۹.۲ درصدی به ۱۰.۹ میلیون 
تن رس��یده اس��ت. واردات فولاد نهایی در مقایس��ه با مدت 
مش��ابه در س��ال ۲۰۱۹، ۲۶.۷ درص��د کاهش داش��ته و به 

۷.۳میلیون تن رسیده است.
ایالات متحده نظر دارد در امس��ال میلادی ۲۶.۴ میلیون 
ت��ن واردات فولاد داش��ته باش��د. ۱۷.۵ میلیون ت��ن از این 

می��زان نیازی به عملیات تکمیل��ی در امریکا به عنوان مثال 
 Indiana-Burns در ۲۰ ش��رکت فولادی واقع در بن��در 

ندارند. 
براس��اس اعلام انس��تیتوی آهن و فولاد امری��کا، واردات 
ف��ولاد در امس��ال تاکنون ۱۸ درصد از س��هم ب��ازار ایالات 
 متحده را تش��کیل داده است این میزان در ماه می ۲۳ درصد 

بوده است.
در م��اه م��ی، واردات لوله ها و مقاطع مرتبط با اس��تخراج 
نفت ۷۱ درصد، لوله استاندارد ۴۴ درصد، مقاطع ساختمانی 

س��نگین ۳۷ درصد، ورق نازک ۳۷ درصد، شمش نورد گرم 
۲۸ درصد، ورق و نوار با پوشش های فلزی متفرقه ۱۸ درصد، 
لوله ه��ای مکانیکی ۱۷درصد و خ��ط لوله ۱۵ درصد افزایش 

یافته است.
بزرگترین تامین کننده های فراس��احلی امریکا در ماه می، 
کره جنوبی، ژاپن، ترکیه، تای��وان و آلمان بوده اند. از ابتدای 
امس��ال تاکن��ون واردات از ک��ره جنوب��ی ۲۷ درص��د، ژاپن 
۳۹درص��د، آلمان ۴۲ درص��د، ترکیه ۵۹ درص��د واز تایوان 

۳۹درصد کاهش یافته است.

کاهش ۱۹ درصدی واردات فولاد ایالات متحده

فراز و فرود بازارهای جهانی فولاد

رشد قیمت چدن وارداتی 
در چین

۲هفته اخیر قیمت چدن وارداتی در چین بالا 
رفته چراکه عرض��ه کننده های خارجی پیش از 
این برای حمل سپتامبر و آگوست فروش خوبی 

داشتند.
به گزارش ف��ولاد ایران، البت��ه معامله زیادی 
نهایی نش��ده چون تقاضای چینی ها با رکود جو 

بازار دوباره کاهش یافت.
چدن اوکراین در ۳۴۶ دلار هر تن سی اف آر به 
چین فروخته شد که ۶ دلار رشد هفتگی داشت.
چدن هند نیز در ۳۳۷ دلار هر تن س��ی اف آر 

چین معامله شد.

 بازار بیلت ترکیه 
در ثبات نسبی

فعالیت ب��ازار صادرات بیل��ت ترکیه همچنان 
ضعیف است ولی بهبود تقاضای میلگرد در بازار 
داخلی آن موجب ش��ده بازار داخلی بیلت کمی 

فعال تر شود. 
در ای��ن بین تمایلی به خرید از ب��ازار واردات 

بیلت هم وجود ندارد.
به گ��زارش فولاد ایران، قیم��ت بیلت در بازار 
داخلی در ۳۹۰ تا ۴۰۰ دلار هر تن درب کارخانه 
در ثبات اس��ت و تمایل ب��ه خرید از بازار داخلی 

بیلت بهتر شده است.
در بازار واردات نیز بیلت س��ی ای اس ۳۸۰ تا 
۳۸۵ دلار هر تن س��ی اف آر اس��ت که نس��بت 
به اواخر هفته قبل تغییری نداش��ته است. ظاهرا 
قیمت مورد قبول بازار کمتر از ۳۷۵ دلار هر تن 

سی اف آر است.

استراتژی یک آلومینیوم 
ساز چینی در دوره کرونا

 Chalco ش��رکت آلومینیوم چین ک��ه به آن
نی��ز گفت��ه می ش��ود اع��لام ک��رد ک��ه »تولید 
 )Flexible Production( انعطاف پذی��ر« 
که ی��ک اس��تراتژی جدید برای کاه��ش تولید 
در ش��رایط کرون��ا اس��ت و کم ک��م در صنایع 
مختل��ف جه��ان الگوس��ازی می ش��ود، را پیاده 
و اج��را خواه��د کرد و در ۳ خ��ط تولید آلومینا 
 حدود ۱۰ درص��د از کل ظرفیت خود را کاهش 

می دهد.
به گزارش معدن نیوز، براساس گزارش سالانه 
این شرکت، چالکو بزرگترین تامین کننده آلومینا 
در جهان است. آلومینا به عنوان ماده اولیه تولید 

آلومینیوم است.
شرکت مذکور که دارای ظرفیت ۱۸.۸۶میلیون 
تن در س��ال است در سال ۲۰۱۹ افزون بر ۱۳.۸ 

میلیون تن آلومینا تولید کرد.
میانگی��ن قیم��ت آلومین��ا در چی��ن بیش از 
۱۰درصد از پایین ترین س��طح ۴ ساله در آوریل 
ب��ه ۲۲۸۷ ی��وان مع��ادل ۳۲۴ دلار در ه��ر تن 

افزایش یافت.
چالکو که تولیدکننده آلومینیوم نیز اس��ت در 
ماه آوریل گفته بود کاه��ش تولید آلومینا را در 
ص��ورت پایین مان��دن قیمت ه��ا در نظر خواهد 

گرفت. 
در م��اه مذکور تولی��د آلومینای چین به دلیل 
کاس��ته ش��دن محدودیت های کرونا به بالاترین 
 س��طح ۹ م��اه و ب��ه بی��ش از ۶ میلی��ون ت��ن 

رسید.
بورس شانگهای SMM این هفته گزارش داد 
یک کارخانه آلومینا در شانش��ی یک میلیون تن 
از تولید س��الانه خ��ود را در پی حادثه تجهیزات 

کاهش داده است. 
س��خنگوی چالک��و در پاس��خ به ای��ن حادثه 
احتمال��ی گفت: کاه��ش در تولی��د یک اصلاح 

طبیعی براساس شرایط و محیط بازار است.

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟
/؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

 گروه معدن: 
آخری��ن قیم��ت س��نگ آهن واردات��ی خلوص 
۶۲درصد هفته گذشته در چین ۱۰۰.۴۵ دلار هر 
تن خش��ک سی اف آر ثبت ش��د که نسبت به یک 

هفته قبل حدود ۴ دلار افت داشت.
 به گ��زارش »کالاخبر«، در بازار صادرات ایران، 
قیمت سنگ آهن مگنتیت خلوص ۶۱ درصد هفته 
گذش��ته از ۶۱.۴ دلار ب��ه ۵۸.۹ دلار ه��ر تن فوب 

رسید.
 سنگ آهن هماتیت صادراتی خلوص ۶۱ درصد 
ای��ران نی��ز از ۵۹.۳ دلار به ۵۶.۸ دلار هر تن فوب 

کاهش یافت.
قراضه �

در هفته ای که گذش��ت متوس��ط قیمت قراضه 
وارداتی سنگین ۲۰-۸۰ در ترکیه در ۲۵۵ دلار هر 
تن سی  اف آر در ثبات بود. قراضه صادراتی سنگین 
کلاس ۲ ژاپ��ن از ۲۲۹ دلار ب��ه ۲۱۲ دلار ه��ر تن 

فوب کاهش یافت. 
متوس��ط قیمت قراضه وارداتی سنگین در شرق 
آس��یا ۸ دلار ارزان تر شده و ۲۵۷ دلار هر تن سی 
اف آر ش��نیده ش��د. در بازار داخلی امریکا قراضه 
خرد ش��ده از ۲۵۵ دلار به ۲۴۷ دلار هر لانگ تن 

کاهش داشت.
بیلت �

بیلت صادراتی س��ی ای اس هفته گذش��ته را در 
متوسط قیمت ۳۶۵ دلار هر تن فوب به پایان برد 

که تا ۳ دلار افت هفتگی داشت. 
بازار بیلت ترکیه همچنان فعالیت کمی داش��ت 
البت��ه بهبود تقاضای داخل��ی میلگرد کمی بازار را 

بهبود داد. 

بیل��ت س��ی ای اس ۳۸۰ ت��ا ۳۸۵ دلار ه��ر تن 
سی اف آر ترکیه و بدون تغییر ماند. بیلت صادراتی 
ترکیه ۵ تا ۱۰ دلار ارزان تر شده و ۳۸۰ تا ۳۸۵دلار 

هر تن فوب ثبت شد.  
هفته گذشته در بازار واردات بیلت جنوب شرق 
آس��یا قیمت ۴۰۰ تا ۴۰۸ دلار هر تن سی اف آر و 
در ثبات نس��بی بود. قیمت بیلت ایران فوب ۳۷۰ 
دلار پیش��نهاد ش��ده ولی یک محموله در قیمت 

کمتر از آن معامله شده است.

مقاطع �
هفته گذش��ته میلگرد صادراتی س��ی ای اس از 
۴۰۰ ت��ا ۴۱۵ دلار ب��ه ۴۰۰ ت��ا ۴۱۰ دلار هر تن 
فوب رس��ید. در ترکیه قیمت پیشنهادی صادراتی 
از ۴۱۰ ت��ا ۴۱۵ دلار ب��ه ۴۰۷ تا ۴۱۵ دلار هر تن 
فوب رس��ید. در جنوب شرق آسیا میلگرد وارداتی 
۱۰ دلار بهبود داش��ت و ۴۲۵ دلار هر تن سی اف 
آر ش��نیده شد. در چین قیمت میلگرد صادراتی ۳ 
دلار افت داش��ت و ۴۵۷ دلار هر تن فوب ش��د.در 

ب��ازار داخلی اروپا میلگ��رد ۴۳۰ یورو هر تن درب 
کارخان��ه و در ثبات بود. در بازار امریکا نیز میلگرد 
در ۵۸۰ دلار هر شورت تن بدون تغییر باقی ماند.

ورق �
ورق گ��رم صادرات��ی س��ی ای اس در هفت��ه ای 
ک��ه گذش��ت از ۴۰۵ ت��ا ۴۱۰ دلار ب��ه ۴۰۰ ت��ا 
۴۱۵ دلار ه��ر تن فوب رس��ید. فعالیت بازار ورق 
ترکی��ه همچن��ان ضعیف بود. ورق گ��رم وارداتی 
در ترکی��ه ۴۲۵ ت��ا ۴۳۰ دلار ه��ر تن س��ی اف آر 

بود.  متوس��ط قیمت ورق گرم صادراتی چین نیز 
۴ دلار افت داش��ت و۴۴۱ دلار هر تن فوب ش��د. 
ورق گرم وارداتی در جنوب ش��رق آس��یا در ثبات 
 نس��بی بود و ۴۴۰ تا ۴۴۵ دلار هر تن س��ی اف آر 

ثبت شد.
 در ب��ازار داخل��ی اروپا ورق گ��رم ۴ یورو بهبود 
داش��ت و ۴۰۱ یورو هر تن درب کارخانه ثبت شد. 
در ب��ازار امری��کا نیز ورق گرم از ۴۸۳ دلار به ۴۷۵ 

دلار هر شورت تن درب کارخانه کاهش داشت.

بی اچ پی یکی از معدنکاران بزرگ جهان، 
به رویترز اعلام کرد: فعالیت ها در معدن 
کوچک م��س Cerro Colorado در 
شیلی را به دلیل همه گیری کروناویروس 
که بازارهای فلزات را بهم ریخته اس��ت، 

کاهش می دهد.
 Cerro به گ��زارش معدن نیوز، معدن
Colorado در س��ال ۲۰۱۹ افزون ب��ر 

۷۱ه��زار و ۷۰۰ ت��ن مس تولید کرد که تقریبا ۱.۲ درصد از کل تولید ش��یلی بوده اس��ت. 
بی اچ پی در بیانیه ای گفت: این اقدام برای حفظ فعالیت های شرکت در طول باقی مانده سال 
۲۰۲۰ ضروری به نظر می رس��د.  بی اچ پی گفته، این طرح جدید به معنای کاهش تدریجی 
کارکنان است که امسال آغاز شده و برای ۴ماه آینده نیز ادامه دارد. این شرکت اعلام کرد: 
با این وجود به دنبال گزینه های میان مدت و بلندمدتی اس��ت که به این شرکت اجازه ادامه 
فعالیت معدنکاری خود برای فراتر از سال ۲۰۲۳ را می دهد.  این معدن که در منطقه پرآب 
شمال شیلی وجود دارد برای استحصال به دنبال جایگزینی استفاده از آب های زیرزمینی به 
جای آب تصفیه ش��ده دریا از نزدیکی اقیانوس آرام است. بی اچ پی همچنین در معدن مس 
اسکوندیدا Escondida در شیلی که بزرگ ترین معدن مس جهان است فعالیت می کند و 

علاوه  بر آن معدن مس Spence را نیز اداره می کند.

در نظرسنجی هفتگی کیتکونیوز، تحلیلگران وال استریت و سرمایه گذاران همچنان نسبت 
به تداوم روند افزایشی قیمت طلا ابراز خوش  بینی کردند.

به گزارش ایس��نا، طلا هفته گذشته برای نخستین بار از سال ۲۰۱۱ به بالای ۱۸۰۰ دلار 
صعود کرد و به نقطه عطف جدیدی رسید و با توجه به عوامل بنیادین قوی، به نظر می رسد 

روند صعودی این فلز ارزشمند توقف ناپذیر است.
در نظرسنجی آنلاین از سرمایه گذاران، ۱۹۴۰ نفر شرکت کردند که از میان آنها ۱۲۸۷نفر 
معادل ۶۶ درصد به افزایش و ۳۷۳ نفر معادل ۱۹ درصد به کاهش قیمت طلا رای دادند و 

۲۸۰ نفر معادل ۱۴ درصد نظری نداشتند.
حتی رکورد رش��د مش��اغل امریکا در ژوئن هم باعث نش��د قیمت طلا پایین بیاید و بازار 
معاملات هفته گذش��ته را که به دلیل تعطیلات رسمی کوتاه تر شده بود، با افزایش به پایان 

برد.
کوین گریدی، رئیس شرکت فونیکس اظهار کرد: روشن است که یک کف قیمت در بازار 

وجود دارد و سرمایه گذاران در قیمت های پایین به خرید می پردازند.
دارین نیوس��ام، رئیس ش��رکت دارین نیوسام آنالایز اظهار کرد: ش��اخص های بازار نشان 
می دهند که این فلز ارزشمند درحال حاضر دچار بیش خرید شده است اما سرمایه گذاران در 

وضعیت فعلی باید تصویر فنی را نادیده بگیرند.
اگرچه طلا درحال حاضر توجه زیادی را جلب کرده اما برخی از تحلیلگران به سرمایه گذاران 

هشدار داده اند که در سطوح قیمت فعلی بازار را دنبال نکنند.
افشین نوابی، مدیر معاملات گروه ام کی اس سوییس در این باره گفت: به نظر می رسد بازار 
طلا در س��طوح فعلی اندکی نوس��انی شده است با این حال وی نسبت به روند صعودی طلا 

خوش بینی محتاطانه ای نشان داد.
شون لاسک، یکی از مدیران شرکت وال تریدینگ اظهار کرد که وی نسبت به قیمت طلا 

در کوتاه مدت خوش بین است اما در سطوح قیمت فعلی وارد بازار نمی شود.
بر اساس گزارش کیتکونیوز، چارلی ندوس، استراتژیست ارشد بازار در گروه لاسال فیوچرز 
در ای��ن باره گفت: وی نس��بت به روند صع��ودی طلا نگران نخواهد ش��د مگر این که طلا 

میانگین قیمت ۲۰ روزه که در حدود ۱۷۵۰ دلار قرار دارد را تست کند.

کرونا فعالیت های معدن مس در شیلی را کاهش داد

صعود طلا متوقف نمی شود! 
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نسخهدرمانالتهاببازارهایکالایی
نشس��ت بررس��ی چالش های بازارهای کالایی به ویژه در ح��وزه بازار پلیمر، 
ب��ه میزبان��ی اتاق بازرگانی ای��ران و با حضور نایب رئیس ات��اق بازرگانی ایران، 
مدیرعام��ل بورس کالای ایران، معاون عملیات و نظ��ارت بورس کالای ایران و 
جمعی از اعضای اتاق بازرگانی به نمایندگی از تشکل های حوزه پلیمر و فلزات 

برگزار شد.
به گزارش س��نا، حامد س��لطانی نژاد مدیرعامل بورس کالا دراین نشست به 
رش��د حجم نقدینگی در کش��ور و ایجاد تقاضای دلالی در بازارها اشاره کرد و 
گف��ت: تقاضای دلالی در اقتصاد، همواره وج��ود دارد و از صحنه بازارها حذف 
نمی شود؛ بلکه این تقاضا همانند انرژی از حالتی به حالت دیگر تبدیل می شود 
و برای همین اس��ت که روزی س��ر از بازار پی وی سی در می آورد و روز دیگر به 

بازار فلزات و فولاد منتقل می شود.
وی با بیان اینکه ش��اهد اثر رشد نقدینگی در بازارها هستیم، گفت: در زمان 
التهاب، نقدینگی هوش��مند وارد بازار کامودیتی ها می شود و در این بین هرچه 
س��عی بر جلوگیری از فعالیت دلالان ش��ود اما ناگزیر شاهد ردپای تولیدکننده 
نماها در فرآیند دلالی هستیم که تنها چاره کار در این زمان که فرمولی جهانی 
و اثبات شده است، بکارگیری ابزارهای مالی برای مدیریت تقاضای دلالی است.
مدیرعامل بورس کالای ایران ادامه داد: به عبارت بهتر، نسخه درمان التهاب 
بازارهای کالایی، همان بخشی از بورس کالاست که افرادی با آن مخالف هستند 
و حتی باعث توقف معاملات آن می شوند؛ ابزارهای مالی از جمله گواهی سپرده 
کالای��ی و قراردادهای آتی در ب��ورس کالا آماده پیاده س��ازی روی دارایی های 
مختلف از جمله محصول پی وی س��ی است تا یک کانال شفاف و قانونمند برای 
هدای��ت نقدینگی و جلوگیری از ورود آن به س��وداگری بازار واقعی کالا ایجاد 

شود.
س��لطانی نژاد افزود: اگر بس��تری بر پایه ابزارهای مالی برای ورود دلالان به 
قراردادهای مالی وجود نداش��ته باشد، نقدینگی در دست دلالان به شدت بازار 
نق��د و فیزیکی کالاها را تخریب می کند و ش��اهد التهاب بازار و ضربه به تولید 

کشور خواهیم بود.
وی به وجود بازاری بزرگ با بازیگران پرش��مار در بورس کالا به نام بازار آتی 
س��که اشاره کرد که معاملات آن در س��ال ۹7 متوقف شد، گفت: در زمانی که 
بازار آتی س��که روزانه میزبان ش��مار زیادی از بازیگران سکه و ارزش معاملات 
بالایی بود، به سیاس��تگذاران این حوزه پیشنهاد دادیم که بازار سکه را به جای 
عرضه منابع طلای کشور با کمک قراردادهای آتی و از طریق ریال مدیریت کند 

اما این اتفاق رخ نداد و در ادامه معاملات آتی سکه متوقف شد.
وی تاکی��د کرد نظم جهانی در اقتصاد به ش��کلی پیش م��ی رود که در دنیا 
بازارهای مالی حرف اول را می زنند اما ما در کش��ورمان می خواهیم مس��یرهای 
دیگ��ری را انتخاب کنیم که همواره جواب نمی دهد و باید تاکید کرد که راهی 

جز توسعه و طراحی ابزارهای مالی نوین وجود ندارد.
معاملات�گواهی�سپرده�و�آتی�پی�وی�سی��

مدیرعام��ل بورس کالای ایران در ادامه به همکاری مس��تمر با انجمن پلیمر 
ایران اشاره کرد و گفت: خوشبختانه انجمن پلیمر از عرصه های نوآوری همچون 
توس��عه ابزارهای مال��ی در این صنعت اس��تقبال کرده و مقرر ش��ده مقدمات 
راه ان��دازی معاملات گواهی س��پرده و قرارداد آتی پی وی س��ی به زودی فراهم 
شود تا این محصول پر طرفدار سفته بازان به بازارهای مالی بورس کالا راه یابد.
وی ادامه داد: در بخش تقاضای کالاها، به اعتقاد بورس کالا، انجمن ها بهترین 
مج��را برای مدیریت این حوزه هس��تند و اگر ه��ر انجمنی به صورت تخصصی 
بر اعضای زیر مجموعه و میزان تقاضای آنها نظارت داش��ته باش��د، بخش��ی از 
مباحث مربوط به بررسی قبض برق، آب، بیمه و مالیات ارزش افزوده در پایش 

متقاضیان مرتفع می شود. 
عرضه�مستمر،�تنها�توقع�از�سیاست�گذار��

س��لطانی ن��ژاد در ادامه به بازار آلومینیوم نیز اش��اره ک��رد و گفت: در حوزه 
آلومینیوم و س��ایر کالاها مشکل اصلی به حوزه عرضه برمی گردد به شکلی که 
اگر عرضه های منظم و مس��تمر در بورس کالا انجام شود، بسیاری از مشکلات 
فعلی حل ش��ده و سیاس��ت گذار نیز ب��ه هدف اصلی خود یعن��ی تعادل بازار و 

قیمت ها می رسد.
مدیرعامل ب��ورس کالای ایران تاکید کرد که تنه��ا توقعی که بورس و البته 
س��ایر فعالان بازارها و انجمن ها باید از نهادهای سیاس��ت گذار داش��ته باشند، 
فراهم کردن زمینه عرضه های مستمر و مکفی است که اگر همین یک موضوع 
به خوبی برنامه ریزی و اجرایی شود، التهاب در همه بازارها کمرنگ خواهد شد.

تعریف�»شاخص�التهاب«�از�سوی�بورس�کالا��
وی در ادامه به تعریف »ش��اخص التهاب« از س��وی بورس کالای ایران اشاره 
ک��رد و گفت: یکی از انتظ��ارات بزرگ از بورس کالا آن اس��ت که همانند یک 
دماسنج، تحولات بازار را به مراجع سیاست گذار و نهادهای نظارتی گزارش دهد 
که در همین راستا شاخص التهاب در بورس کالا تعریف شده و گزارش های آن 
 به طور مس��تمر برای وزارت صنعت، معدن و تجارت و نهادهای نظارتی ارسال 

می شود.
به گفته س��لطانی ن��ژاد، در گزارش ش��اخص التهاب، آنالیز می��زان عرضه و 
تقاض��ای محصولات در بورس کالا اعلام و به خوبی مش��خص می ش��ود که آیا 
بازار یک محصول خاص به سمت محدوده قرمز التهاب در حرکت است یا خیر. 
این گزارش کاربردی می تواند در تصمیم گیری سیاست گذار برای تنظیم بازارها 
اثربخش باش��د و پیشنهاد می شود که ش��اخص التهاب در هر صنعت با کمک 
انجمن های مرتبط تعریف ش��ود تا بتوان برای مدیریت بازار، بهترین تصمیم ها 

در کوتاه ترین زمان گرفته شود.
مدیرعام��ل ب��ورس کالای ای��ران در پایان با بی��ان آنکه ب��ورس کالا ارتباط 
مستقیمی با س��امانه جامع انبارها دارد، گفت: در س��امانه جامع انبارها، هدف 
اصلی سروسامان یافتن حوزه تحویل و انبار کالاهاست که براساس دستورالعمل 
رصد کالاها باید ش��رایطی مهیا ش��ود تا با فراهم ش��دن داشبوردهای نظارتی، 
ب��رای مثال حجم پی وی س��ی موجود در انبارهای کش��ور به تفکی��ک انبارها 
نمایان ش��ود. از این رو با توسعه این سامانه، اقدام مثبتی در شفافیت موجودی 
 انبارهای کشور در جریان است که به حذف پدیده احتکار کمک ویژه ای خواهد 

کرد. 

خبر

افزایش سرمایه ۴۵۰۰میلیارد ریالی »فولاد خراسان«
در�مجمع�عمومی�فولاد�خراسان�تصویب�شد:�

�»فخاس«�بیشترین�رشد�سود�خالص�را�در�بین�فولادی�ها�محقق�کرد

رشد�نجومی�ارزش�سهام�در�بورس�ناشی�از�چیست؟

سهام�عدالت،�پشتوانه�رهنی�افراد�برای�خرید�متری�مسکن

 گروه معدن: 
مجمع عمومی عادی س��الانه »شرکت مجتمع فولاد 
خراسان )سهامی عام(« با نماد »فخاس« برای سال مالی 
منتهی به 2۹ اس��فند ماه 13۹8 با حضور۹8.21درصد 
صاحبان سهام حقیقی، حقوقی و نمایندگان قانونی آنان 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد خراسان، مجمع عمومی 
عادی سالانه این شرکت که شنبه 14 تیرماه برگزار شد، 
در اج��رای ماده 1۰1 اصلاحیه قان��ون تجارت با هیات 
رئیس��ه مرکب از مسعود هنردوس��ت از »صندوق بیمه 
اجتماعی کش��اورزان، روس��تاییان و عشایر« )به عنوان 
رئیس مجمع(، حمید دادپو از »ش��رکت سرمایه گذاری 
توس��عه معادن و فلزات« و س��میرا منصوری از »شرکت 
س��رمایه گذاری ارش��ک« )به عنوان ناظران( و کس��ری 

غفوری )به عنوان منشی مجمع(، تشکیل جلسه داد.
در مجمع عمومی فخاس، که ساعت ۹ روز 14 تیرماه 
13۹۹ در س��الن اجتماعات »هتل پردیس��ان مشهد« و 
همزم��ان به صورت آنلاین برگزار ش��د، پس از انتخاب 
هیات رئیس��ه، مدیرعامل ش��رکت فولاد خراس��ان در 
گزارش��ی با بیان اینکه فولاد خراس��ان نس��بت به سال 
گذش��ته با افزایش 7۹درصدی س��ود خالص، موفق به 
تحقق بالاترین رش��د سود در میان شرکت های فولادی 
شده، گفت: این توفیق، نتیجه اعتماد و حمایت بی دریغ 
سهامداران به خدمتگزاران خود در فولاد خراسان است.

کسری غفوری افزود: فولاد خراسان در مقایسه با سال 
گذشته موفق به دستیابی به رشد 7۹ درصدی و تحقق 

رقم 7۶1۵141 میلیون ریال سود شده است.
در این مجمع همچنین، افزایش س��رمایه ش��رکت از 
۹۰۰۰ میلی��ارد ریال ب��ه 13۵۰۰میلیارد ریال از محل 
مطالب��ات و آورده نق��دی س��هامداران ط��ی دو مرحله 
مصوب و مقرر ش��د که ای��ن افزایش صرف تامین وجوه 
مورد نیاز برای مش��ارکت در افزایش س��رمایه »شرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی شرق فولاد خراسان« و تکمیل 

پروژه انباشت و برداشت واحد گندله سازی گردد.
رکوردهای�تولید�و�دس�تاوردهای�س�ال���

۱۳۹۸
مدیرعامل و نایب رئیس هیات مدیره، در این نشست 
گزارش��ی از عملک��رد تامین م��واد اولیه، رون��د تولید، 
بازاریاب��ی و ف��روش، ش��رایط مالی و اقتص��ادی، طرح 
توس��عه، رکوردها و افتخارات شرکت به مجمع عمومی 
عادی س��الانه صاحبان س��هام در س��ال مالی 13۹8 به 

حاضران ارائه داد.
غفوری با تبیین جایگاه تولیدات فولاد خراس��ان را در 
بین تولیدکنندگان فولاد کش��ور در سال مالی گذشته، 
افزود: فولاد خراس��ان در سال گذشته 7 درصد از تولید 
میلگرد کشور را به خود اختصاص داده و در تولید بلوم و 
بیلت 7 درصد، آهن اسفنجی ۵ درصد و گندله 3 درصد 

از کل تولید کشور به »فولاد خراسان« اختصاص دارد.
ب��ه گفته وی، در کارخانه گندله س��ازی )با تولید یک 
میلی��ون 4۵2 هزار تن( ش��اهد 72 درصد رش��د تولید 
بوده ای��م و تولی��د یک میلی��ون و 74هزار تن ش��مش 
نش��ان دهنده 3/3 درص��د افزایش تولی��د فولاد خام در 
این ش��رکت نس��بت به سال گذش��ته است، ضمن آنکه 
در کارخان��ه ن��ورد با تولید ۶۰۰ هزار و 41تن، رش��دی 
مع��ادل ۶ درص��د و در ح��وزه ف��روش صادراتی با ثبت 
رکورد 23۵هزار و 23۵ تن، ش��رکت 37 درصد رشد را 
نسبت به سال 13۹7 به ثبت رسانده است. میزان تولید 

آهن اسفنجی نیز 1میلیون 342 هزار تن اعلام شد.
مدیرعامل فولاد خراس��ان دستیابی شرکت به جایگاه 
۶1 در میان 1۰۰ش��رکت برتر کشور و ارتقای 22پله ای 
جایگاه فولاد خراسان را در این رنکینگ که با بیشترین 
 »-1۰۰IMI« صع��ود در بین ش��رکت های فهرس��ت
هم��راه بوده، کس��ب عن��وان واح��د نمونه اس��تاندارد 
خراسان رضوی، احراز عنوان صادرکننده نمونه استانی، 
کس��ب تندیس »جایزه ملی مسئولیت های اجتماعی و 
توس��عه پایدار بنگاههای اقتصادی«، کسب عنوان واحد 
تولیدی نمونه، دس��تیابی به تندیس برنزین تعالی منابع 
انس��انی بر اس��اس اس��تاندارد 34۰۰۰ و دس��تیابی به 
»تندیس س��یمین 2 ستاره جایزه ملی مدیریت انرژی« 
بابت عملکرد سیس��تمی را از دیگر دس��تاوردهای مهم 

همکاران شرکت در سال گذشته عنوان کرد.
اه�داف�و�برنامه�های�ش�رکت�برای�س�ال���

۱۳۹۹
بن��ا ب��ر گفته مدیرعام��ل فولاد خراس��ان، مهم ترین 
هدف گ��ذاری انج��ام ش��ده در مجتمع فولاد خراس��ان 

را تامین کنس��انتره س��نگ آهن به می��زان 2.2میلیون 
ت��ن، تأمی��ن۵۰۰.۰۰۰ تن گندله س��نگ آهن و تامین 
12۰هزارتن آه��ن قراضه را از دیگر برنامه های مجتمع 

در راستای »تامین پایداری تولید« اعلام کرد.
وی با اش��اره به نقش��ه راهبردی شرکت برای توسعه 
ظرفی��ت و تکمیل زنجی��ره تولید، افزود: تحقق ظرفیت 
اس��می کارخانه فولاد سازی ش��ماره 2، تحقق ظرفیت 
اسمی واحد گندله سازی، اجرای بسته تکمیلی کارخانه 
گندله س��ازی و برنامه ریزی و تلاش برای دس��تیابی به 
پیش��رفت فیزیکی احداث کارخانه تغلیظ س��نگ آهن 
در مح��ل س��نگان خواف به می��زان۵۰ درصد از طریق 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ش��رق فولاد خراسان 
را از جمله گام های اصلی و برنامه ریزی ش��ده در س��ال 

13۹۹عنوان کرد.
غفوری تکمیل فرآیند و اس��تقرار سیس��تم مدیریت 
ارتباط ب��ا تامین کنن��دگان )SRM(، کنترل و کاهش 
هزینه های تامین اقلام اس��تراتژیک و همچنین با وجود 
تحریم های یک س��ویه، توس��عه س��اخت داخل )بومی 
س��ازی( را به عن��وان یکی از تدابی��ر و راهکارهای مهم 

برای سال جدید نام برد.
مدیرعامل فولاد خراس��ان، تولید 2میلیون تن گندله، 
1.۶میلیون تن آهن اس��فنجی، تولی��د 1.3 میلیون تن 
ف��ولاد خ��ام، ۶2۰ هزار ت��ن انواع محص��ولات نهایی با 
کیفی��ت مطل��وب و مطابق با اس��تانداردهای ملی را به 
عنوان اهداف اصلی تولیدی شرکت در امسال برشمرد.

وی در ح��وزه »مدیری��ت اثربخ��ش ب��ازار« نی��ز از 
هدفگ��ذاری ب��رای بازاریاب��ی و ف��روش 434 هزار تن 
محصول نهایی در بازارهای داخلی و 18۶ هزار تن فروش 

صادراتی خبر داد و این رقم را برای محصول نمیه نهایی 
)ش��مش( 328هزار تن فروش داخل��ی و 328هزار تن 
صادرات عنوان کرد و از حضور درنمایش��گاه ها و معرفی 
توانمندی های ش��رکت به مش��تریان هدف صادراتی )با 
تمرکز بر همس��ایگان ش��رقی و آس��یای میانه( در سال 

جدید به عنوان دیگر برنامه های شرکت خبر داد.
فولاد�خراسان�از�منظر�بورس�اوراق�بهادار��

مدیرعامل با بیان این که هم اکنون جزو 3۰ ش��رکت 
برتر بورس اوراق بهادار هس��تیم، گفت: اتفاقات خوب و 
مثبتی برای آینده س��هام »فخاس« متصور هستیم ؛ به 
وی��ژه آن که ظرف هفته آینده عملیات اجرایی کارخانه 
سنگ آهن سنگان خواف را دوباره از سر خواهیم گرفت.
غف��وری درباره تامین آهک و دولومیت که از نیازهای 
اساس��ی فولاد خراسان اس��ت، گفت: برای رفع این نیاز 
تصمیم گرفته شد مجموعه ای در نزدیکی فولاد خراسان 
احداث گردد و ما سهام دار این کارخانه شدیم و همچنین 
درصدد تاس��یس شرکتی در حوزه IT هستیم تا ضمن 
برآوردن نیازهای ش��رکت، در صورت درخواست بتوانیم 
به دیگر شرکت ها نیز خدماتی در این حوزه ارائه دهیم. 
براس��اس این گزارش، در مجم��ع عمومی عادی ضمن 
تصوی��ب صورت های مالی برای س��ال مال��ی منتهی به 
13۹8/12/2۹، موسسه حسابرسی »هوشیار بهمند« را 
به عنوان حسابرس و بازرس اصلی و موسسه حسابرسی 
»ایران مشهود« را به عنوان بازرس علی البدل برای سال 

مالی منتهی به 13۹۹/12/2۹ تعیین کرد.
این مجمع، با تایید 84۶ ریال س��ود به ازای هر سهم 
برای سال مالی منتهی به 2۹ اسفندماه 13۹8، تقسیم 
س��ود ح��دود24 درصدی میان س��هامداران را تصویب 
نم��ود. به عبارتی ش��رکت به ازای هر س��هم 2۰۰ ریال 

سود نقدی میان سهامداران خود تقسیم کرد.
تعیی��ن پ��اداش هیات مدیره و حق الجلس��ات هیات 
مدی��ره موظ��ف نیز به تصویب مجمع رس��ید و انتخاب 
روزنامه های »خراس��ان« و »دنی��ای اقتصاد« به عنوان 
روزنامه های کثیرالانتشار برای درج اگهی های شرکت از 
دیگر مصوبات مجمع عمومی سالانه فولاد خراسان بود.
گفتنی است با توجه به ابلاغیه شماره 1۰4/31 مورخ 
13۹8/12/2۰ س��تاد مل��ی مبارزه با بیم��اری کرونا، با 
هدف پیش��گیری از ش��یوع کویید-1۹، امکان مشاهده 
جلس��ه مجم��ع عمومی عادی و فوق العاده ش��رکت به 
صورت آنلاین و پخش زنده اینترنتی آن فراهم شده بود.
قدردان��ی مدیرعام��ل و عضو هیات مدی��ره از حضور 
س��هامداران حقیقی و نمایندگان س��هامداران حقوقی، 
حس��ابرس مس��تقل و بارزس قانونی ش��رکت، نماینده 
س��ازمان ب��ورس اوراق بهادار و نیز معاون��ان، مدیران و 
کارکن��ان که ب��ا تلاش بی وقفه خ��ود در جهت حصول 
اهداف ش��رکت کوش��یده اند، حس��ن ختام این مجمع 

سالانه بود.

مدیر آموزش و فرهنگ سازی شرکت اطلاع رسانی و 
خدمات بورس گفت: مهم ترین دلیل رشد این روز های 
بازار س��رمایه رشد نقدینگی است، حدود 2۵۰۰ هزار 
میلی��ارد تومان نقدینگی در کش��ور برآورد ش��ده که 

بخش قابل توجه آن، وارد بازار سرمایه شده است.
ب��ه گزارش تس��نیم، بهنام بهزادف��ر در برنامه تیتر 
امش��ب افزود: البته این ورود نقدینگی به بازار سرمایه 
منطقی و رشد قیمت دلار و افزایش فروش شرکت ها، 
از مهم ترین دلایل اقبال مردم به این بازار شده است.

مدیر آموزش و فرهنگ سازی شرکت اطلاع رسانی و 
خدم��ات بورس، همچنین نبود رقبای خارجی و تاثیر 

آن ب��ر افزایش میزان تولی��د و مبلغ فروش را در کنار 
دلایلی که گفته شد، از عوامل دیگر هدایت نقدینگی 

به بازار سرمایه دانست.
او تأکید کرد: این ورود پول و سرمایه به بازار، جهش 
تولید را به دنبال دارد و تاکنون بیش از ۵۰میلیون کد 

بورسی صادر شده است.
واحد ه��ای  روز  ارزش  ب��ه  ادام��ه  در  بهزادف��ر 
س��رمایه گذاری اشاره و تصریح کرد: در ابتدا هر واحد 
س��رمایه گذاری 1۰ هزار تومان بود ک��ه امروز به 27 
هزار تومان رس��یده و چیزی حدود 17۰ درصد رشد 
داشته است؛ به این معنی که هر واحد سرمایه گذاری 

صندوق دارا یکم، حدود 3 برابر شده است. او در پاسخ 
به این فرضیه که »بازار س��رمایه پلی به تورم است«؛ 
گفت: در بازار س��رمایه، نقدینگی کنترل می ش��ود و 
اگر افراد با رشد س��ودآوری مواجه شوند، عملا اتفاق 
بدی در این عرصه برای اقتصاد کش��ور نخواهد افتاد. 
مدیر آموزش و فرهنگ سازی بورس در ادامه از مرحله 

بعدی پذیره نویسی صندوق دارایی یکم خبر داد.
در ادامه بهروز خدارحمی، کارش��ناس بازار سرمایه، 
نگرانی مردم از کاهش ارزش سپرده به دنبال افزایش 
ت��ورم را دلی��ل اصلی اقبال مردم به بازار س��رمایه در 
بین س��ایر بازار ها دانس��ت و گفت: فرهنگ س��ازی و 

جهت دهی دول��ت در این عرص��ه از دلایل دیگر این 
استقبال بوده است.

همچنین عامری مقدم، کارشناس دیگر بازار سرمایه 
تأکی��د ک��رد: تازمانی که ت��ورم انتظ��اری و افزایش 
شاخص های مهم اقتصادی ادامه داشته باشد، می توان 
پیش بینی کرد، روند و حرکت بازار سرمایه ادامه پیدا 

کند.
این کارش��ناس بازار سرمایه معتقد است: بستر های 
مختلف معاملاتی در بازار س��رمایه، پاسخگوی حضور 
یکباره مردم نبود و به نظر می رس��د س��رمایه گذاری 

مستقیم در بازار سرمایه، تصور اشتباهی است.

عضو شورای عالی بورس با اشاره به اینکه امیدواریم 
بتوانیم سهام عدالت را پشتوانه رهنی افراد برای خرید 
متری مس��کن قرار دهیم، گفت: در صدد هستیم تا از 
طریق ارتباط دارایی ها با یکدیگر، امکان وثیقه گذاری 

در رابطه با حوزه مسکن را فراهم کنیم.
ب��ه گزارش ایرن��ا، ش��اهین چراغی با اش��اره به به 
راه ان��دازی ب��ورس املاک، گف��ت: جلس��اتی در اتاق 
بازرگان��ی با تش��کل های س��اختمانی، فعالان صنعت 
ساختمان و تش��کل های انبوه ساز برگزار و تصمیماتی 

را در این زمینه اتخاذ کردیم.
وی ادامه داد: چراغی به ه��دف از راه اندازی بورس 
مس��کن اش��اره کرد و گفت: هدف از راه ان��دازی این 
بورس قرار گرفتن بخشی از منابع مالی موجود در بازار 
س��رمایه در کنار ظرفیت های موجود در پیمانکاران و 
س��ازندگان و نیز اموال مازاد دولت و نهادهای عمومی 

دولت یا غیردولتی است.
این عضو شورای عالی بورس خاطرنشان کرد: از یک 
طرف دولت، نهادهای دولتی و غیردولتی با عرضه های 
زمین و املاک خود و از طرف دیگر پیمانکاران بخش 
ساختمان و حوزه های عمرانی و نیز ورود منابع مردم 
به بورس منجر به تولید مس��کن انبوه یا اجرای پروژه 

عمرانی سود آور در کشور می شود.
چراغی افزود: در بخش��ی ک��ه دولت می تواند زمین 
خود را وارد ب��ورس کند، عملا املاک در اختیار خود 
را در ب��ورس عرض��ه خواه��د ک��رد و در بخش دیگر 

ش��رکت های عمرانی می توانند نس��بت ب��ه راه اندازی 
صندوق پروژه که چندین س��ال اس��ت راه اندازی آن 

مورد بحث قرار گرفته اقدام کنند.
این عضو شورای عالی بورس خاطرنشان کرد: بخش 
دیگر از فعالیت بورس مس��کن، فروش متری مسکن 
است که شهرداری ها می توانند از این ظرفیت استفاده 

و تراکم خود را در بورس به فروش برسانند.
وی گفت: با راه اندازی بورس مس��کن، شرکت های 
آب، گاز، آب و فاضلاب هم می توانند اوراقی را منتشر 
و ح��ق انش��عاب را پیش فروش کنند و از این مس��یر 
تامین مالی انجام و پروژه زیرساختی خود و همچنین 

توسعه ها را انجام دهند.
معضلات�موجود�در�حوزه�ساختمان��

چراغ��ی با اش��اره به معض��لات موج��ود در حوزه 
ساختمان اشاره کرد و گفت: از ظرفیت و دانش بخش 
خصوص��ی و از منابع بازار س��رمایه در انبوه س��ازی یا 

اجرای پروژه ها استفاده نمی شود و برخی از پروژه ها به 
دلیل مشکلات تامین مالی از بانک، متوقف می شوند. 
وی اظهارکرد: اقداماتی که در بورس مسکن صورت 
می گی��رد کاملا متفاوت با بازار فعلی مس��کن اس��ت 
که اکن��ون تحت مدیریت اتحادیه ام��لاک قرار دارد، 
بنابرای��ن فعالیت آنها همچنان ادامه دارد و از ظرفیت 
آنها نیز برای بهبود عملکرد این بورس استفاده خواهد 

شد.
 این عضو ش��ورای عالی بوررس با بیان اینکه هدف 
ما از راه اندازی این بورس تلاش برای افزایش و بهبود 
روند تولید است و تمرکزی در بخش معاملات موجود 
نخواهیم داش��ت، گفت: در ای��ن بورس فقط به دنبال 
تولید انبوه مس��کن، اجرای پروژه های سودآور عمرانی 
و کاهش قیمت تمام شده ساخت از طریق قرار گرفتن 
ارکان مختلف )دولت و نهادهای عمومی و غیر دولتی، 
ش��رکت های پیمانکاری و مناب��ع نقدینگی موجود در 
کش��ور( در کنار یکدیگر برای توسعه بخش مسکن و 

پروژه های عمرانی سودآور هستیم.
 وی گف��ت: بنابرای��ن مفهوم بورس ام��لاک بدین 
منظور نیس��ت که مردم بتوانند ام��لاک موجود خود 
را ب��رای خرید و فروش در بورس عرضه کنند تاکنون 
چنین بحثی مطرح نش��ده و بازار ثانویه املاک )بازار 
فعل��ی ف��روش، ره��ن و اج��اره و س��اخت واحدهای 
 معمول��ی( همچن��ان در اختیار اتحادیه ه��ای آژانس

 املاک است.

 چراغ��ی اف��زود: ب��رای راه ان��دازی این ب��ورس به 
نهادس��ازی یعن��ی تامی��ن س��رمایه تخصصی بخش 
س��رمایه گذاری  مش��اوره  ش��رکت های  مس��کن، 
 متخص��ص در ح��وزه مس��کن و حت��ی کارگزاری ها 

نیازمندیم. 
این عضو ش��ورای عالی ب��ورس اظهارک��رد: بورس 
مس��کن، بورس��ی بزرگ با ظرفیت بالا خواهد بود که 
امید است بتوان بخش تامین مالی انبوه سازی و عمران 

سازی ها را در آنجا به سرانجام برسانیم.
زمان�راه�اندازی�بورس�املاک��

وی ب��ه زمان راه اندازی بورس املاک اش��اره کرد و 
گفت: زیرس��اخت های لازم در این زمینه آماده است 
و س��عی خواهیم کرد که سیستم پلت فرم زیرساخت 
معاملات��ی را از بورس کالا و فراب��ورس که اکنون در 
ح��ال اس��تفاده از آن هس��تند را فراه��م کنیم تا هر 
 چ��ه زودتر این ب��ورس بتوان��د به مرحل��ه راه اندازی 

برسد.
چراغی گفت: به نظر می رس��د اس��تقبال زیادی از 
س��وی مردم برای پذیره نویسی و نیز فعالان صنعت و 

نهادهای مالی انجام شود.
این عضو شورای عالی بورس افزود: راه اندازی بورس 
مسکن وابسته به تنظیم زیرساخت های موجود است؛ 
بنابراین زم��ان دقیقی را نمی توان برای راه اندازی این 
بورس اعلام کرد اما در تلاش هستیم تا در سریع ترین 

زمان ممکن این اقدام انجام شود.
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